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     v tomto období je většina plánovaných stavebních akcí již hotová, 
s detaily Vás seznámí pan místostarosta ve svém okénku. Hotovo je 
např. v ulici Tyršova a Dukelská, kde jsou zcela nové zrekonstruované 
chodníky, v zahradě základní školy byly instalovány herní prvky pro 
malé děti. Konečně jsme se také dočkali opravy, alespoň na některé kraj-
ské silnici, v ulici Českých bratří je nový povrch komunikace. 
     Bohužel, i zcela nové věci, zejména pak komunikace, mají vzápětí 
drobnou vadu na kráse. Někteří řidiči mají při vjezdu na nový povrch 
komunikace ihned pocit, že vjeli na závodní okruh a bez respektu vůči 
svému okolí a dodržování rychlosti v obci testují, kolik ze svého stroje 
„vytáhnou“. Takové situace se dějí i v jiných částech našeho města, kdy 
svým neuváženým jednáním mnohdy řidiči výrazně překračují povole-
nou rychlost a tím ohrožují nejen 
majetek, ale hlavně zdraví míst-
ních občanů. Nedávným důka-
zem byla nehoda v Jiráskově 
ulici, kdy řidič nezvládl řízení, 
dostal smyk, zbořil pilíř 
s hlavním uzávěrem plynu 
a narazil do hasičárny. U řidiče 
bylo navíc zjištěno, že řídil pod vlivem alkoholu. 
     Dále se nemohu ubránit zmínce, že během letních měsíců opět došlo 
k několika poškozením majetku jak obecního, tak i soukromého vandaly. 
Nejčastěji se nám tato „elita“ převážně místních mladistvých schází na 
židovském hřbitůvku, u kostela sv. Ducha, u sochy K. H. Borovského 
atd. Nejsmutnější na tom je, že jejich rodiče nemají zájem alespoň částeč-
ně regulovat jednání svých mladistvých potomků. S tím je také spojeno 
časté porušování nočního klidu. K tomu bohužel vůbec nepřispělo přijetí 
tzv. „protikuřáckého zákona“, se kterým osobně zásadně nesouhlasím. 
Tím dochází k větší koncentraci osob před restauracemi a dalšími zaří-
zeními. Zde následně vzniká hluk a ruch, který se dříve odehrával uvnitř 
zařízení a nebylo obtěžováno okolí. Nicméně stále platí, že pokud do-
chází k rušení nočního klidu (po 22 hodině), jedná se o přestupek proti 
veřejnému pořádku. Na základě několika stížností doručených na měst-
ský úřad upozorňuji, že Policie ČR doporučuje zavolat na jejich linku 
vždy v danou chvíli, kdy se takové jednání právě děje. 
     Také bych Vás rád informoval, že i v průběhu léta a v čase dovole-
ných nezahálíme, stále sledujeme vyhlašování nových dotačních titulů 
pro možnost získání dotací na budoucí investiční záměry města. Jedním 
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z nich byla výzva z ministerstva pro místní rozvoj (MMR) na víceúčelo-
vý sportovní areál pro základní školu, kde se nám podařilo opakovaně 
v poměrně krátkém čase připravit veškeré podklady. Žádost o dotaci by-
la podána v řádném termínu. Podobně bylo možné žádat i na minister-
stvu školství mládeže a tělovýchovy (MŠMT) na sportoviště. Původně 
bylo naším záměrem podat žádost o dotaci na sportoviště do obou vý-
zev, abychom měli větší šanci dosáhnout alespoň na jednu dotaci. 
Ovšem po vyhodnocení detailů podmínek, které skoro hraničí s diskri-
minací, jsme se rozhodli žádost na MŠMT nepodávat. Věřím, že budeme 
s žádostí u MMR úspěšní a sportoviště nakonec v příštím roce postaví-
me. 
     Na druhý pokus jsme uspěli s žádostí o nadační příspěvek společnosti 
ČEZ na osázení fotbalového hřiště zelení. Nadační příspěvek je poskyt-
nut ve výši 150.000 Kč s DPH, ze kterého bude financována nová vý-
sadba stromů namísto vykácených starých topolů kolem hřiště. 
     Aktuální informací od vedení Místní akční skupiny Otevřené zahrady 
Jičínska je potvrzené schválení strategie pro období 2014–2020. Právě 
přes místní akční skupinu budeme moci žádat příspěvek na odborné 
učebny pro libáňskou základní školu a na rekonstrukci a zateplení hasič-
ské zbrojnice. Předpokládané termíny realizace by vycházely na rok 2018 
a dále. O dalším vývoji Vás budu průběžně informovat. 
     Závěrem mi dovolte poděkovat všem, kteří se v průběhu léta postarali 
o kulturní i jiné společenské akce, ať už to byly taneční, Neckyjáda, Ko-
zodírský výstřik, Babetiáda a další. Konec prázdnin byl již tradičně ve 
znamení Loučení s prázdninami ve Psinicích, kam i letos dorazilo velké 
množství návštěv-
níků. 
     Přesto, že jsem 
se z důvodu jiných 
pracovních povin-
ností nemohl 
osobně účastnit, je 
z mnoha velmi 
pozitivních ohlasů 
patrné, že i v tak 
malém počtu psi-
nických pořadate-
lů je možné uspo-
řádat pěkný a zábavný den nejen pro děti. 
Přeji Vám pěkný a klidný podzim. 

Jaromír Přibyl, starosta města  
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OKÉNKO MÍSTOSTAROSTY 
 
 
 

     V dnešním článku bych se chtěl opět vrátit k tématu investičních akcí, 
které se v posledním období podařilo dokončit nebo které se budou do-
končovat v dohledné době. V lokalitě pro výstavbu rodinných domů 
v ulici Českých bratří byla kompletně dokončena infrastruktura. Zname-
ná to tedy, že ke kanalizaci, plynovodu a vodovodu přibylo pouliční 
osvětlení, chodníky se sjezdy a v neposlední řadě nový povrch v celé šíři 
komunikace třetí třídy. Celá akce, jejíž začátek se datuje do roku 2009, si 

do dnešního dne vyžádala nákla-
dy v celkové výši přes 14 milionů 
korun. Pro porovnání uvádím, že 
proti těmto nákladům stojí příjmy 
z prodeje pozemků ve výši nece-
lých šesti milionů korun. Tento 
nepoměr je způsoben snížením 
ceny stavebních pozemků přibliž-
ně na polovinu ceny dříve uvažo-
vané. Je však nutno poznamenat, 

že celé dílo bylo zrealizováno v dobré kvalitě a Libáň tak získala díky 
této investici i díky stavebníkům rodinných domů další novou ulici, re-
spektive její prodloužení. 
     Další významnou akcí byla realiza-
ce ústředního vytápění v budově 
městského úřadu. Za částku přibližně 
600 tisíc bez DPH bylo provedeno vy-
tápění ve všech prostorách této budo-
vy, a to i tam, kde v minulosti žádné 
vytápění nebylo. Bude tedy napříště 
možné temperovat prostory muzea, 
archivů a tudíž pořádat v kterémkoli 
ročním období případné výstavy 
a vernisáže.  
     Další z volebních priorit byla vý-
stavba chodníků v ulici Tyršova 
a Dukelská. Tuto zakázku s rozpočtem 
1,5 milionu korun realizuje stavební 
firma pana Aubrechta z Libáně. Práce probíhají dle schváleného harmo-
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nogramu a jejich ukončení je plánováno na termín kolem 15. září 2017, 
tedy ještě před vydáním tohoto čísla Libáňských novin. 
     Zastupitelstvo města na jednom ze svých předchozích zasedání od-
souhlasilo výměnu plynových kotlů v bytovém domu č. p. 63 v ulici Ji-
čínská. Tomuto rozhodnutí předcházela vysoká finanční náročnost při 
opravách stávajících kotlů, které 
byly v provozu již bezmála dva-
cet let. Výměna v jedenácti by-
tech byla provedena na přelomu 
měsíce června a července celko-
vým nákladem 600 tisíc korun. 
Součástí akce byla i výměna od-
kouření a revize komínových tě-
les. 
     Možná si někteří z Vás všimli, 
že jsem se doposud nezmínil o chodníku ve Psinicích a stavbě dílny pro 
Technické služby města Libáň. U těchto dvou akcí, jejichž realizace byla 
rovněž plánována na letošní rok, se vyskytly problémy, které realizační 
proces zdržely, nebo dokonce pozastavily. V případě dílny TS došlo 
k opakovanému odvolání pana Trejbala, vlastníka blízké nemovitosti, 
proti stavbě, kdy jako důvod uvádí nevyřešený odvod dešťových vod 
z objektu. Přesto, že projektant garantuje správnost řešení této záležitosti 
a náš stavební úřad již podruhé vydal stavební povolení, je dnes již opět 
na základě odvolání výše uvedeného celý proces zastaven a předán 
k rozhodnutí stavebnímu úřadu v Hradci Králové. Panu Trejbalovi je 
zcela evidentně jedno, že pracovníci technických služeb budou techniku 
v zimě ošetřovat a opravovat venku, i když tito pracovníci mají v popisu 
práce uklízet chodník i před jeho domem. 
     Druhý případ se týká stavby chodníku ve Psinicích, kde jistý pan 
Pavlíček, který nakládá s pozemky paní Rampasové, nedá souhlasné 
stanovisko se stavbou, pokud nebudou na tento pozemek zřízeny čtyři 
vjezdy na náklady města. Argumentuje tím, že v budoucnu by mohly 
stát na pozemku čtyři rodinné domy. Nepředpokládám, že by město 
souhlasilo s touto neoprávněnou investicí, a tak se nejspíš stane, že 
chodník ve Psinicích nebude. V minulosti při projednávání trasy budoucí 
kanalizace pro realizaci projektu pro územní řízení a následně stavební 
povolení k realizaci akce „Kanalizace Psinice a Křešice“ ten samý člověk 
nesouhlasil s uložením kanalizačního potrubí na vlastní pozemek a vy-
volal tak nutnost provést odklonění stoky, které bude při realizaci stát 
více než 200 tisíc korun. Škoda, že tito lidé, kteří u nás trvale nežijí, svý-
mi rozhodnutími maří investice, na které lidé trvale bydlící oprávněně 
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čekají. Navíc je zde ve hře i poskytnutí dotace, které je však podmíněno 
včasným plněním všech legislativních podmínek a ostatních požadavků. 
Věřím, že i dvě výše uvedené akce se podaří zdárně zahájit a dokončit. 
     Na příští rok nám tedy bude zbývat chodník v ulici Emlerova, sporto-
viště na zahradě libáňské školy a realizace dopravního řešení křižovatky 
při příjezdu na náměstí od Jičína na místě, kde právě probíhá demolice 
stavby restaurace U Koruny. Mimo to budeme chtít jistě uskutečnit 
mnoho dalších drobnějších akcí, které ve svém důsledku zpříjemní život 
všem místním občanům. 
     Přeji Vám všem příjemné prožití podzimního období a mnoho úspě-
chů v osobním i pracovním životě. 

Petr Soukup, místostarosta 

- schválení rozpočtových opatření č. 7–10 roku 2017 na straně příjmů 
a výdajů 

- schválení účetní závěrky města Libáň za rok 2016 
- schválení závěrečného účtu města Libáň za rok 2016 bez výhrad      
- schválení prodeje části obecních pozemků: 

 parc. č. 1611/4 o výměře cca 290 m2  

 parc. č. 1526/2 o výměře cca 125 m2  

 parc. č. 257/4 o výměře cca 42 m2 

 parc. č. 1495/2 o výměře cca 20 m2 
všechny pozemky v katastrálním území Libáň, výměra bude 
upřesněna novým geometrickým plánem 

- neschválení záměru prodeje části obecního pozemku parc. č. 1479/10 
o výměře cca 90 m2 v k. ú. Libáň 

- schválení záměru prodeje 11 bytů v č. p. 63 na pozemku parc. č. st. 
825/1 v k. ú. Libáň 

- schválení bezúplatného převodu pozemků parc. č. 255/3 o výměře 854 
m², č. 255/38 o výměře 293 m², č. 255/39 o výměře 77 m², č. 255/40 
o výměře  254 m², č. 257/6 o výměře 425 m², č. 257/15 o výměře 58 m² 
a č. 1495/5 o výměře 18 m² v k. ú. Libáň od ÚZSVM  

- schválení bezúplatného převodu pozemků parc. č. 439/1 o výměře 
6.720 m², č. 439/2 o výměře 481 m² a č. 439/6 o výměře 3.705 m² 
v k. ú. Psinice od ÚZSVM 

- schválení nepeněžitého vkladu města Libáň, jehož předmětem je vo-
dovod a kanalizace (vybraná vodovodní a kanalizační síť) situované 
na území města Libáň, v k. ú. Libáň, k. ú. Křešice u Psinic, k. ú. Psinice 
a k. ú. Zliv u Libáně a souhlas s jeho vnesením do majetku, resp. zá-
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kladního kapitálu společnosti Vodohospodářská a obchodní společ-
nost, a. s., Jičín 

- schválení podání žádosti o poskytnutí dotace na „Víceúčelový spor-
tovní areál Libáň“ vyhlášené Ministerstvem pro místní rozvoj ČR 
z podprogramu Podpora obnovy a rozvoje venkova, Dotační titul č. 6 
– Podpora sportovní infrastruktury ZŠ 

- schválení podání žádosti o poskytnutí dotace na „Víceúčelový spor-
tovní areál Libáň“ vyhlášené MŠMT – státní podpora sportu 
2017/2018 z podprogramu 133D 531 Podpora materiálně technické 
základny sportu – ÚSC, SK a TJ 

- schválení přijetí nadačního příspěvku od Nadace ČEZ na projekt 
„Osázejme naše hřiště!“ ve výši 137.918 Kč 

- schválení vyčlenění potřebných finančních prostředků k okamžitému 
řešení havarijní situace systému ústředního vytápění v Základní škole 
v Libáni do zahájení topného období 

- byly projednávány různé podněty občanů 
Zápisy z veřejných zasedání města jsou zveřejňovány na internetových 
stránkách města http://www.mestoliban.cz/zastupitelstvo. 
Zveřejněny jsou upravené verze zápisů z důvodu dodržení přiměřenosti 
rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 101/2000 Sb., 
o ochraně osobních údajů v platném znění. 

Mgr. Jana Valnohová 

     Vážení spoluobčané, opět zde máme volby a to do Poslanecké sně-
movny Parlamentu ČR, které se budou konat v pátek dne 20. 10. 2017 od 
14.00 hodin do 22.00 hodin a v sobotu 21. 10. 2017 od 8.00 hodin do 14.00 
hodin podle zákona č. 247/1995 Sb., o volbách do Parlamentu České re-
publiky a o změně a doplnění některých dalších zákonů, ve znění poz-
dějších předpisů a vyhlášky MV č. 233/2000 Sb., o provedení některých 
ustanovení zákona, ve znění pozdějších předpisů. 
Volební okrsky jsou stejné jako při posledních volbách. 
Volební okrsek č. 1 – Libáň, náměstí Svobody 64, kulturní dům – pro 
voliče přihlášených k trvalému pobytu: 
Boženy Němcové, Cukrovar, Českých Bratří, Dukelská, Emlerova, Jičín-
ská, Jiráskova, Komenského, Lindnerova, Míru, Na Horách, Na Samotě, 
Na Tržišti. 
Volební okrsek č. 2 – Libáň, náměstí Svobody 36, zasedací místnost 
v budově městského úřadu – pro voliče přihlášených k trvalému pobytu: 

http://www.mestoliban.cz/zastupitelstvo.
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Na Sídlišti, Na Ženichově, Nad Hřištěm, náměstí Svobody, Pod Vinicí, 
Smutná, Sportovní, Školní, T. G. Masaryka, Tyršova a v částech obce Ko-
zodírky, Křešice, Psinice, Zliv. 
     Pro tyto volby jsou stanoveny dva volební okrsky s komisemi, které 
budou mít každá 6 členů. Volební strany mohou do 20. 9. 2017 navrhovat 
členy do těchto komisí, poté chybějící členy doplní starosta města. Dne 
27. 9. 2017 od 15:30 hodin proběhne 1. zasedání okrskových volebních 
komisí. Nejpozději v úterý 17. 10. 2017 obdrží voliči hlasovací lístky. 
S volebními lístky volič obdrží i poučení, ve kterém bude uvedeno, jak 
správně hlasovat. Ve volební místnosti budou na viditelném místě vyvě-
šeny vzory hlasovacích lístků a každý volič bude mít možnost na požá-
dání nahlédnout do volebního zákona. 
     Každý volič po příchodu do volební místnosti prokáže svou totožnost 
a státní občanství ČR plat-
ným občanským průkazem 
nebo jiným dokladem speci-
fikovaným v zákoně. Volič 
s voličským průkazem je 
povinen tento průkaz ode-
vzdat okrskové volební ko-
misi. Po záznamu ve výpisu 
ze stálého volebního se-
znamu voličů obdrží volič 
od okrskové volební komise 
prázdnou úřední obálku 
opatřenou razítkem úřadu. Volič s voličským průkazem obdrží zároveň 
hlasovací lístky pro náš volební kraj.   
     Hlasovací lístky bude mít volič nejpozději 3 dny přede dnem voleb. 
V případě, že by některý z voličů hlasovací lístky neobdržel, může si od 
středy 18. 10. 2017 do pátku 20. 10. 2017 do 13 hodin kompletní sadu vy-
zvednou na městském úřadě a ve dnech voleb ve volební místnosti může 
požádat o vydání nové kompletní sady hlasovacích lístků. 
     Ve volební místnosti se volič s hlasovacími lístky a s úřední obálkou 
odebere do prostoru určeného k úpravě hlasovacích lístků. Pozor, 
v případě, že se volič neodebere do tohoto prostoru, nebude mu hlaso-
vání umožněno. V prostoru pro úpravu hlasovacích lístků volič vloží do 
úřední obálky jeden hlasovací lístek té politické strany, politického hnutí 
či koalice, pro niž se rozhodl hlasovat. Tím volič dává hlas ve prospěch 
vybrané politické strany, politického hnutí nebo koalice. Zároveň může 
volič na hlasovacím lístku vybrané politické strany, politického hnutí 
nebo koalice zakroužkováním pořadového čísla nejvýše 4 kandidátů 
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uvedených na témže hlasovacím lístku vyznačit, kterému z kandidátů 
dává přednost. Jiné písemné úpravy hlasovacího lístku nemají na posu-
zování lístku vliv. Pokud dal volič na hlasovacím lístku přednostní hlas 
více než 4 kandidátům, počítá se takový hlas ve prospěch politické stra-
ny, politického hnutí nebo koalice, k přednostním hlasům se však nepři-
hlíží. 
     Po opuštění prostotu pro úpravu hlasovacích lístků vloží volič úřední 
obálku s hlasovacím lístkem před okrskovou volební komisí do volební 
schránky. 
     Každý volič hlasuje osobně, zastoupení není přípustné. S voličem, kte-
rý nemůže sám upravit hlasovací lístek pro tělesnou vadu nebo nemůže 
číst nebo psát, může být v prostoru určeném pro úpravu hlasovacích 
lístků přítomen jiný volič, nikoliv člen okrskové komise, a hlasovací lís-
tek za něho upravit, vložit do úřední obálky, popřípadě i úřední obálku 
vložit do volební schránky. 
     Volič může požádat ze závažných (zejména zdravotních) důvodů 
městský úřad do 20. 10. 2017 a ve dnech voleb okrskovou volební komisi 
o to, aby mohl hlasovat mimo volební místnost. V takovém případě 
okrsková volební komise vyšle k voliči dva své členy s přenosnou voleb-
ní schránkou, úřední obálkou a hlasovacími lístky. 

Ivana Krivošová 

     Také jste si již všimli, že média častěji upozorňují na zdražování od-
padů, že se někde váží popelnice a že obce a města hledají způsoby jak 
občany motivovat k intenzivnějšímu třídění odpadů? Není se čemu divit, 
protože ministerstvo životního prostředí projednává návrh novely záko-
na o odpadech, jehož součástí je i následující tabulka, ve které je uvedeno 
předpokládané zdražování poplatku za skládkování komunálního od-
padu. 
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Výrobce 
obalu 

     Základ poplatku za ukládání využitelného odpadu na skládku v roce 
2017 činí 500 Kč/tuna, přičemž do roku 2024 se pravděpodobně vyšplhá 
až na hodnotu 2000 Kč/tuna. To se negativně promítne do rozpočtů obcí 
a měst, které budou muset chybějící peníze někde vybrat. Pravděpodob-
ně tak dojde k navýšení poplatku za odpady. Naštěstí se před zdražová-
ním dá bránit poctivějším tříděním odpadů. Jak je to možné? Část 
odpovědi se skrývá v tomto schématu. 

       Každá firma, která uvádí na trh obal, musí autorizované obalové 
společnosti (AOS) zaplatit za jeho recyklaci. Obalová společnost vybrané 
peníze rozdělí obcím dle množství vytříděných a recyklovaných odpadů, 
čímž obci z velké části hradí náklady spojené se svozem těchto tříděných 
odpadů. Další významnou položkou v odpadovém hospodářství je „Od-
stranění/využití odpadu“. Zde je třeba říci, že tříděný odpad je brán jako 
surovina, což z něj dělá obchodovatelnou komoditu, za kterou obce 
a města mnohdy neplatí, ale naopak za ni při určitém množství a kvalitě 
peníze dostávají. V případě směsného netříděného odpadu obec/město 
zcela platí jak za svoz odpadu, tak i za jeho odstranění, které bude rok 
od roku dražší! 

 Tříděný odpad Netříděný směsný odpad 

Svoz odpadu Přispívá obci/městu AOS Platí obec/město 

Odstranění/využití odpadu Prodá se jako druhotná surovina Platí obec/město 

 

     Komunální odpad se skládá z tříditelných neboli využitelných odpa-
dů a z odpadů zbytkových netříditelných. Z průzkumů vyplývá, že třídi-
telných/využitelných odpadů je v komunálním odpadu až 80 %. Spou-
sta obcí a měst vytřídí pouze 20 % odpadů a zbylých 60 % tříditel-
ných/využitelných odpadů skončí na skládce jako směsný odpad, za 
který obec/město zbytečně platí. Tady je obrovský potenciál pro úspory. 
Pokud se zdraží skládkování odpadů, bude dobré jich mít co nejméně.  
Toho se dá dosáhnout poctivějším tříděním odpadů a snižováním je-
jich produkce. Kdo poctivě třídí odpady, nemusí se bát zdražování po-
platku za odpady. Pro více informací doporučujeme na YouTube 

zhlédnout pořad MOJE ODPADKY. Přejeme příjemné 
sledování a mnoho tun vytříděného odpadu!  

Ing. Radek Staňka, autor pořadu MOJE ODPADKY  
Chceme, aby se v našem městě lépe třídilo, proto 

od ledna 2018 dojde ke změně systému třídění 
a svozu komunálního odpadu.  

Obec Obalová 
společnost 

Peníze Peníze 
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11. 6. – oznámil řidič autobusové dopravy J. Š., že mu neznámý pachatel 
poškodil zadní kryt od světla autobusu, zaparkovaného v Tyršově ulici 
v Libáni. Provedeným šetřením bylo zjištěno, že dosud neznámý pacha-
tel 11. 6. poškodil levé zadní světlo autobusu v hodnotě 150 Kč ku škodě 
firmy Arriva Střední Čechy, s. r. o. 
16. 6. – ve 14:00 hodin bylo oznámeno na OOP Kopidlno poškození kon-
tejneru u ZŠ v Libáni a poškození pódia na náměstí v Libáni. Provede-
ným šetřením a zhlédnutím kamerových záznamů bylo zjištěno, že 
v době od 23:30 hodin dne 15. 6. do 01:00 hodin parta tří dosud neusta-
novených osob vešla na náměstí v Libáni, kde nejprve odnosila pytle 
s pískem zajišťující plachtu na konstrukci pódia, které vyskládala spo-
lečně se stojanem na kola a přenosnými značkami do vchodu do místní 
trafiky tak, že zatarasila celý vchod, následně vnikla na pódium, kde 
u vchodu na pódium podpálila zajišťovací igelitovou pásku, od které ná-
sledně začala hořet i plachta pódia. Toto následně dvě osoby uhasily 
a utekly směrem k místní škole, kde povalily tři kontejnery, kdy jeden 
poškodily tak, že z čelní strany po obou stranách a po celé délce u dna 
kontejner praskl. Tímto jednáním způsobily na plachtě pódia škodu spo-
lečnosti Mariánská zahrada ve výši nejméně 10.000 Kč, na kontejneru 
škoda nevznikla, neboť byl vzhledem ke stáří již v odpisu. Jako pachatelé 
byli zjištěni dva místní mladíci a jeden z obce Hřmenín, kteří se svým 
jednáním dopustili přečinů výtržnictví a poškození cizí věci. Věc byla 
předána na službu kriminální policie a vyšetřování Jičín. 
17. 6. – v 00:47 hod. na tísňovou linku 158 oznámila P. M., že jim někdo 
u domu v Lindnerově ulici v Libáni rozbil okno. Šetřením na místě bylo 
zjištěno, že neznámý pachatel v uvedené době dlažební kostkou rozbil 
jedno izolační dvojsklo nacházející se v patře domu, čímž poškozenému 
P. L. způsobil škodu ve výši 3.000 Kč. Dne 20. 6. byla ustanovena pode-
zřelá osoba H. O. z obce Hřmenín. Věc byla oznámena správnímu orgá-
nu MěÚ Kopidlno k projednání přestupku. 
17. 6. – hlídka PČR Obvodního oddělení Kopidlno kontrolovala v Libáni, 
ul. Jičínské, os. mot. vozidlo Škoda Octavia, kdy jako řidič byl zjištěn 
M. T. z Jičína. Provedenou lustrací bylo zjištěno, že řidič má platnou blo-
kaci řidičského oprávnění od 19. 10. 2013 do současné doby. Věc byla 
oznámena správnímu orgánu odboru dopravy MěÚ Jičín k projednání 
přestupku. 
22. 6. – oznámila R. I., že neznámý pachatel nezjištěným způsobem vytr-
hl pletivo chránící verandu, které bylo připevněno na háčky, a dále ne-
zjištěným způsobem rozbil skleněnou výplň dveří v Jiráskově ulici 
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č. p. 124 v obci Libáň, poté vnikl dovnitř domu využívaného jako rekre-
ační chalupa a odcizil zde černý reproduktor s modrým rámečkem na 
připojení přes konektor USB hodnoty 1.000 Kč ku škodě poškozené R. I. 
Poškozením skleněné výplně vznikla poškozené R. I. škoda ve výši 300 
Kč. Jako pachatel byl zjištěn občan z obce Hřmenín. Věc byla předána na 
službu kriminální policie a vyšetřování Jičín. 
23. 6. – byl na základě podání a pořízené fotodokumentace zaevidován 
přestupek nesprávného parkování autobusu v ulici Tyršova, neboť stání 
autobusů v obci Libáň je dopravní značkou zóna s dopravním omezením 
zakázáno. Věc byla odevzdána odboru dopravy MěÚ Jičín. 
25. 6. – v 16:27 hod. oznámil osobně na OO PČR Kopidlno majitel herny 
Jabas v Libáni R. J., že 25. 6. v Libáni, ulici T. G. Masaryka u prodejny Li-
chu, si odložil na parapet svůj mobilní telefon, když vtom na něj zavolala 
servírka z herny Jabas, že potřebuje s něčím pomoci. On od telefonu na 
chvilku odešel, a když se vrátil, tak se již telefon na místě nenacházel. 
Hodnota telefonu 2.500 Kč. Telefon byl vypátrán a vrácen majiteli. 
27. 6. – ve 21:50 hod. bylo v obci Libáň, ulici Českých bratří, zjištěno os. 
mot. vozidlo Citroen Xsara, které bylo odstaveno v protisměru jízdy. Věc 
byla odevzdána správnímu orgánu odboru dopravy MěÚ Jičín. 
30. 6. – oznámila na linku 158 R. I., že zjistila vloupání do své rekreační 
chalupy v obci Libáň, ul. Jiráskova č. p. 124, kdy pachatel před ní utekl. 
Po příjezdu na místo zjištěno, že neznámý pachatel vytlačil kari síť do 
chodby chalupy, poté vytlačil sololitovou desku z bočních dveří. Vznik-
lým otvorem vnikl do chalupy a tím získal volný pohyb po celém objek-
tu. Na místě zanechal batoh s odcizenými věcmi majitelky v hodnotě 
8.600 Kč. Dále z chalupy odcizil šperky a potraviny v hodnotě 3.400 Kč. 
Jako pachatel byl zjištěn občan z obce Hřmenín. Věc byla předána na 
službu kriminální policie a vyšetřování Jičín. Vyšetřovatel podal podnět 
k návrhu na vzetí do vazby, který soudce Okresního soudu v Jičíně ak-
ceptoval a obviněný byl eskortován do vazební věznice v H. Králové. 
1. 7. – hlídkou PČR OO Kopidlno bylo zjištěno, že řidič vozidla zn. Ško-
da Octavia v Libáni, ul. Jičínské, odstavil vozidlo v protisměru a na 
chodníku. Věc byla odevzdána odboru dopravy MěÚ Jičín. 
9. 7. – v 17:40 hodin bylo v obci Libáň kontrolováno osobní motorové vo-
zidlo BMW. V řidiči byl zjištěn J. O. z obce Cholenice, který se na výzvu 
podrobil orientačnímu testu na OPL DrugWipe 5S s pozitivním výsled-
kem na canabis, amfetamin a metanfetamin. Řidič byl vyzván k prove-
dení lékařského vyšetření v Oblastní nemocnici Jičín, spojeného 
s odběrem tělních tekutin, kterému se dobrovolně podrobil. Na místě mu 
byl zadržen řidičský průkaz a zakázána další jízda. Věc byla oznámena 
správnímu orgánu odboru dopravy MěÚ Jičín k projednání přestupku. 
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1. 8. – oznámil na OOP Kopidlno Š. P., vrchní mistr podniku ANTOLIN 
Libáň, s. r. o., že neznámý pachatel odcizil v uvedené době z pracoviště 
SPC centrum na hale č. 36 (vstřikovna) spodní digitální posuvné měři-
dlo, které bylo uložené v otevřeném boxu, čímž způsobil podniku 
ANTOLIN Libáň, s. r. o., škodu ve výši 36.000 Kč. Věc byla zaevidována 
jako přečin krádeže. Následujícího dne bylo zjištěno, že měřidlo si zapůj-
čil pracovník z vedlejší haly a nevrátil jej zpět na místo. Věc byla odlože-
na podle § 159a/1 tr. řádu, neboť ve věci nejde o podezření z přečinu. 
1. 8. – v obci Zliv bylo kontrolováno osobní motorové vozidlo zn. FORD 
MERCURY, které řídil W. B., jenž se na výzvu podrobil odbornému mě-
ření na přítomnost alkoholu v dechu přístrojem Dräger, přičemž v 16:08 
hod. byla naměřena hodnota 0,52 promile, v 16:13 hod. byla naměřena 
hodnota 0,58 promile a v 16:19 hod. byla naměřena hodnota 0,6 promile 
alkoholu v dechu. Řidič s naměřenými hodnotami souhlasil a lékařské 
vyšetření spojené s odběrem biologického materiálu nepožadoval. Řidiči 
byla na místě zakázána další jízda a zadržen řidičský průkaz. Věc byla 
oznámena odboru dopravy MěÚ Jičín k projednání přestupku. 
3. 8. – oznámila na OOP Kopidlno V. R. z Libáně, že její bývalý druh H. J. 
neplatí výživné na svého syna V. J., kdy mu bylo rozsudkem okresního 
soudu v Jičíně ze dne 20. 11. 2012 stanoveno výživné v částce 3.000 Kč 
a následně rozsudkem Okresního soudu v Jičíně ze dne 13. 10. 2014 sta-
noveno výživné na 2.000 Kč s tím, že uvedená částka bude splatná vždy 
15. dne v měsíci k rukám matky. Jmenovaný H. J. nejprve platil nepravi-
delně, od února neplatí vůbec. Celkem na výživném dluží 51.717 Kč. 
6. 8. – oznámil na Policii ČR J. P., že mu někdo před domem v Emlerově 
ulici v Libáni, kde bydlí, odcizil jeho vozidlo zn. Škoda Pick-Up, které 
nechal neuzamčené s klíčky ponechanými v prostřední přihrádce. Po pří-
jezdu na místo a z prvotního podání vysvětlení bylo zjištěno, že dosud 
neznámý pachatel v uvedené době vnikl do nezajištěného vozidla Škoda 
Pick-Up a za použití klíčků, nalezených v prostřední přihrádce u řadící 
páky, nastartoval a s uvedeným vozidlem odjel. Dalším šetřením v okolí 
bylo vozidlo nalezeno havarované u plotu za obilným silem v obci Li-
báň. Zde bylo provedeno ohledání vozidla, poté si ho majitel odtáhl ke 
svému bydlišti. Při havárii vznikla na vozidle škoda 15.000 Kč. 
27. 8. – ve 21:01 hod. na linku 158 oznámila B. J. z Libáně, že ji doma 
slovně a následně i fyzicky napadl její manžel, který byl pod vlivem al-
koholu. Šetřením na místě bylo zjištěno, že podezřelý B. M. pod vlivem 
alkoholu, kdy dechovou zkouškou mu byla naměřena hodnota 2,72 
promile alkoholu v dechu, poškozenou B. J. urážel vulgárnímu výrazy 
a následně ji fyzicky napadl tak, že ji uchopil pod krkem a pěstí ji jednou 
udeřil do pusy, přičemž v ruce držel mobilní telefon a poškozené tak 
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způsobil drobnou tržnou ránu, která si nevyžádala lékařské ošetření. 
B. M. byl ve 22:40 hod. zajištěn a eskortován na PAZS Hradec Králové, 
kde byl ve 23:35 hod. předán službu konající lékařce. Věc byla oznámena 
správnímu orgánu MěÚ Kopidlno k projednání přestupku. 

pprap. Jaroslav Zikmund,  Policie ČR OO Kopidlno 
 

VÝROČÍ 
 

     Je naprosto nepřehlédnutelný. Když ho v Libáni potkáte, hned vás 
upoutá vysoká štíhlá vzpřímená postava, svižná chůze, usměvavá tvář; 
občas své masarykovské vzezření ještě zdůrazní velkým černým klobou-
kem. Při osobním setkání s ním je vám pak hned jasné, že hovoříte 
s velmi inteligentním, přitom skromným člověkem, který umí nejen 
úžasně vyprávět, ale i naslouchat názoru druhých. 
     Poznala jsem ho před lety jako pravidelného (a musím podotknout 
velmi aktivního)  návštěvníka poetických podvečerů s křeslem pro hosta, 
které od roku 2010 se Zdeňkem Vokurkou připravujeme. Přišel za námi 
s nabídkou, že by mohl pomoci zprostředkovat setkání se spisovatelem 
Jiřím Stránským, který je jeho vzdáleným příbuzným. Tehdy jsem se po-
prvé dozvěděla, že ten zajímavý pán se jmenuje MUDr. Vilém Hofman, 
byl v Libáni zubařem, a jak jsem zjistila později a zcela náhodou, je rov-
něž pilným dopisovatelem Jičínského deníku a Lidových novin. 
     A protože 5. srpna 2017 oslavil pan dr. Hofman významné životní ju-
bileum, těžko uvěřitelné osmdesátiny, dovolila jsem si položit mu něko-
lik otázek a tuto výraznou osobnost libáňského veřejného života přiblížit 
čtenářům Libáňských novin.  
Jak jsem se dozvěděla, tak jste pravověrný Jičíňák...? 
Ano, narodil jsem se 5. srpna 1937 v Jičíně. Moji rodiče bydleli v té době 
v Jeřábkově ulici, dnešní Koněvově,v domě pana Hájka. 
Protože pan domácí nechtěl, aby se v domě ozýval dětský křik a na bal-
konu věšely plínky, museli jsme se přestěhovat, a to asi o 200 m dál 

do ulice Na Tobolce. Zde jsem prožil celé své 
dětství a odstěhoval jsem se teprve, když jsme 
si koupili s mojí první ženou družstevní byt na 
sídlišti U Stadionu. 
To jste se tedy  nenarodil do zrovna jednoduché 
doby... 
Mé dětství bylo silně poznamenáno okupací 
Československa, protože můj otec se ihned za-
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pojil do ilegálního odboje v organizaci Obrana národa. V roce 1941 
v červnu byl zatčen gestapem a po věznění v Kartouzích a Terezíně 
skončil v polském koncentračním táboře Osvětimi, kde 25. 2. 1942 na ná-
sledky útrap zemřel. Vyrůstal jsem a dospíval tedy bez otce. Paradoxně 
shodou okolností dostal za okupace pan Hájek do bytu po nás poslední-
ho velitele jičínského gestapa. Zde byl začátkem května 1945 zajat party-
zány a zastřelen. 
Znám lidi, kteří už od útlého věku vědí, že chtějí být lékařem. Jak to by-
lo u Vás? 
Studoval jsem na lékařské fakultě UK v Hradci Králové v letech 1957–
1962. Poměrně dlouho jsem neměl o své budoucnosti jasno, a proto jsem 
začal studovat VŠ až 2 roky po maturitě na tehdejší Jedenáctileté střední 
škole v Jičíně (dříve Lepařovo gymnázium a dnes opět). V rodině jsme 
neměli žádného lékaře, ani zubaře. Můj otec byl zvěrolékař. 
Kam vedly Vaše první profesní kroky po promoci? 
Po ukončení studií jsem dostal umístěnku s informací, kde mám nastou-
pit. Dostal jsem místo v Jičíně na starém zubním oddělení pod poštou. 
Zde jsem pracoval do roku 1966, kdy jsem byl osloven tehdejším ředite-
lem OÚNZ v Jičíně, MUDr. Jarolímkem, zda bych chtěl dělat vedoucího 
zubního lékaře v Hořicích. Nabídku jsem přijal a zde jsem byl až do roku 
1972. 
Tak to už byla docela velká zodpovědnost a asi také pro Vás výzva… 
Ano, pro mě to znamenalo rovněž doplnit si odborné vzdělání. V té době 
byla povinnost vedoucích lékařů složit tzv. 2. atestaci. V roce 1972 jsem 
byl jmenován vedoucím lékařem stomatologického oddělení v Jičíně 
a v roce 1978 také pověřen funkcí okresního stomatologa. V této funkci 
v Jičíně jsem setrval až do roku 1990, kdy jsem se přestěhoval do Libáně 
a pracoval zde jako praktický zubní lékař. Roku 1993 jsem zde otevřel 
svou soukromou zubní praxi, ve které jsem zůstal do roku 2002, kdy 
jsem odešel do starobního důchodu. 
Takže jestli dobře počítám, tak máte za sebou čtyřicet let zubařiny. Mu-
sí to být náročné, když si na Vás čtyřicet let lidé „otevírají ústa“. Jak 
jste ten pracovní nápor kompenzoval? Čím jste, jak se říká, „dobíjel ba-
terky“? 
Mojí zálibou od dětství bylo kreslení, četba a divadlo. S maminkou jsme 
jezdili poměrně často do Prahy a zde jsem měl možnost vidět řadu krás-
ných inscenací především na naší hlavní scéně – v Národním divadle. 
Také jsem nějakou dobu hrál ochotnicky v souboru J. K. Tyl v Jičíně. Za-
hrál jsem si i během studia v Hradci Králové, kde vznikl jakýsi akade-
mický divadelní soubor. 
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A tyto záliby Vám vydržely až do současnosti nebo jste si řekl, že už 
budete jen odpočívat? Přiznám se, tipovala bych, že Vy nevydržíte chvíli 
v klidu... 
Máte pravdu. V současné době jsem se vrátil ke kreslení a malování. 
Spolu s manželkou jsme absolvovali v Praze kurzy malování. 
...takže univerzita třetího věku… 
Kromě toho se zajímám o historii umění i české a světové dějiny. Kupuji 
si nebo půjčuji příslušnou literaturu. Hodně se věnuji válečné tematice, 
především historii 1. a 2. světové války. Před 4 lety jsem začal navštěvo-
vat kurzy pořádané jičínskou knihovnou Václava Čtvrtka – tzv. Virtuální 
univerzitu třetího věku. Navštěvuji semináře s různými tématy, která 
mne zajímají. Léta se také zabývám rodinnou kronikou, a tak se snažím 
v archivech nacházet nějaké informace. 
A co Vaše činnost novinářská či literární? 

Do novin jsem začal psát až po roce 1989, kdy jsem chtěl reagovat a pro-
jevit svůj názor na společenské dění. 
A co další zájmy, řekněme, sport – Vás bych odhadovala na atletiku? 
Systematicky jsem, bohužel, nikdy nesportoval, ale měl jsem v životě 
různá období, kdy jsem se sportu přece jenom trochu více věnoval. Od 
dětství jsem rád plaval a to mi zůstalo do dneška. Na zahradě v bazénu 
v sezóně plavu téměř denně většinou tak 500–600 m v jednom kuse. 
V mládí jsem dělal také trochu lehkou atletiku (hod diskem a vrh koulí, 
skoky do dálky a do výšky). Ve svých 49 letech jsem se přihlásil do kur-
zu sebeobrany a následovně jsem chodil na tréninky začínajících judistů. 
Snažím se nedělat si tak zvaně hlavu z malicherností; snažím se žít 
a jednat tak, abych si mohl říci: „Udělal jsem pro to, co jsem v současné 
chvíli udělat mohl“. Nekouřím, alkohol piju velmi střídmě, většinou ví-
no. 
Máte nějaká nesplněná přání nebo výzvy, které byste chtěl naplnit? 
V současné době už si přeji pouze, aby byli zdraví a spokojení všichni 
moji milí v rodině. Má žena, mé děti a vnoučata. Rád bych také ukončil 
a snad i nechal vytisknout historii rodu mé maminky. Rod mého otce 
zpracovává můj synovec. 
Když už jsme u té rodiny a rodinných vazeb, můžete mi znovu osvětlit, 
v jakém příbuzenském vztahu jste se spisovatelem Jiřím Stránským? 
S panem Jiřím Stránským jsme příbuzní tak, že jeho prababička byla se-
strou mého dědečka z otcovy strany. (Shodou okolností se jeho otec 
a můj otec setkali v době 2. svět. války dvakrát v koncentračním táboře. 
Nejdříve v Terezíně a pak v Osvětimi.) 
No, život bohužel nepřináší jen šťastné okamžiky. A právě ty špatné nás 
zocelují a naučí nás vážit si i těch nejobyčejnějších věcí. Člověk na pra-
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hu deváté dekády svého života už opravdu může s jistotou říci, co je 
a co není v životě důležité. Jaká je Vaše životní filozofie? 
Má životní filosofie je žít s lidmi v toleranci, vzájemné úctě a pomáhat 
tam, kde mohu. Ať už doma v rodině, tak i ve veřejném prostoru. To dá-
vá mému životu smysl a rozměr. 
Milý pane Hofmane, za čtenáře Libáňských novin Vám mnohokrát děku-
ji za rozhovor a dovolte mi popřát Vám k životnímu jubileu pevné zdra-
ví a hodně elánu ve všech Vašich ušlechtilých aktivitách. 

za redakci  Pavla Kaprasová 
 

     Začal nový školní rok, děti zasedly do lavic s větším či menším nad-
šením a mnohdy si ani neuvědomují, jaké mají štěstí, že jednou budou 
umět číst, psát a počítat, budou gramotné. Avšak bude jim to stačit? To 
obyčejné psaní, čtení a počítání? 
     Možná nevíte, že datum 8. září vyhlásilo UNESCO jako Mezinárodní 
den gramotnosti (International Literacy Day – ILD). Slaví se každoročně 
po celém světě již od roku 1966. Ale co to vlastně znamená? Literacy je 
slovo odvozené z latinského slova označujícího písmeno (littera), český 
ekvivalent gramotnost pak z řeckého označení téhož (gramma). Gramot-
nost tedy byla chápána až do poloviny 20. století jako schopnost praco-
vat s písmeny, jinými slovy číst a psát. Dnes v této souvislosti mluvíme 
o gramotnosti základní nebo také primární (například v České republice 
je negramotných, tedy neschopných číst a psát, pouze necelé jedno pro-
cento). 
     Je mnoho důvodů, proč je gramotnost obyvatelstva důležitá. Nejde 
totiž jen o základní schopnost čtení, psaní a počítání, ale i o další návaz-
nosti, které s gramotností souvisí. Gramotnost je nezbytná k tomu, aby se 
člověk dovedl orientovat ve světě, znal svá práva a aktivněji se postavil 
podmínkám, které jej drží v bídě. Gramotnost umožní, aby si lidé mohli 
přečíst varovné nápisy na chemickém hnojivu či aby se dozvěděli 
o vládním sociálním programu a dovedli se do něj přihlásit. Docházka 
do školy je navíc jednou z nejlepších forem prevence proti dětské práci. 
Gramotnost pomáhá snížit dětskou úmrtnost, dosáhnout rovnosti žen 
a mužů, vymýtit chudobu či omezit růst populace. Gramotnost je jedním 
ze základních stavebních kamenů inteligence národa. 
     V současné době je na světě stále asi pětina obyvatel negramotná, při-
čemž 2/3 z nich jsou ženy. Přibližně 67 milionů dětí nechodí do školy. 
Tento smutný fakt se každoročně snaží připomenout právě Mezinárodní 
den gramotnosti. 
     Nejvyšší gramotnost vykazuje Evropa, Severní Amerika a Austrálie  
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(80 %), nižší pak arabské státy (70 %) a země jižní Asie či subsaharské 
Afriky (60 %). Nejnižší gramotnost okolo 53 % má skupina nejméně roz-
vinutých zemí. Relativně nejvážnější je situace v subsaharské Africe. 
Právě tam spadá desítka zemí, kde více než polovina lidí neumí číst 
a psát (např. v Mali je gramotná přibližně pouze čtvrtina lidí starších 15 
let, méně než polovina dospělého obyvatelstva je gramotná v Guinei či 
Senegalu. Zemí s nadpoloviční negramotností je též nejchudší země Ka-
ribiku – Haiti). 
     Malou útěchou je, že děti a mládež jsou stále vzdělanější než jejich ro-
diče, což platí zejména pro dívky. Za posledních dvacet let se gramotnost 
zvýšila o 4 % u chlapců a 8 % u dívek, často díky zrušení školních po-
platků a všestranné podpoře od vlád, místních i mezinárodních organi-
zací. Ačkoliv dívky rychle dohánějí chlapce (a v některých zemích je 
dokonce lehce předhánějí), stále tvoří ženy a dívky celé dvě třetiny všech 
negramotných. Největší nerovnost pak nalezneme v jižní Asii, kde 73 % 
mužů umí číst a psát, zatímco u žen je to jen 51 %. 
     Dříve byl za gramotného považován ten, kdo uměl číst a psát. Spolu 
s rozvojem a šířením vzdělanosti se tato dovednost začíná považovat 
v západním světě za samozřejmou, a proto se setkáváme nově i s gra-
motností funkční, specifikovanější. 
     Zejména od sedmdesátých let minulého století se začíná mluvit o tom, 
že pro život v současné společnosti už nestačí jen schopnost číst a psát, 
a do hry tak vstupuje gramotnost funkční – schopnost využívat své zna-
losti a dovednosti k plnému zapojení a účasti člověka na hospodářském, 
společenském a kulturním životě společnosti, v níž žije. Co to ale všech-
no obnáší? Jaké všechny gramotnosti či oblasti gramotnosti potřebujeme 
k tomu, abychom si poradili v různých oblastech a situacích našich živo-
tů? Vyberme tedy alespoň některé: 
Numerická gramotnost je schopnost pracovat s číselnými údaji, apliko-
vat ve správném pořadí matematické operace a tyto údaje a výsledky 
správně interpretovat. 
Čtenářská gramotnost je definována jako schopnost porozumět psaným 
textům, hodnotit je, používat je a zabývat se jimi s cílem účastnit se živo-
ta společnosti, dosahovat svých cílů a rozvíjet své vědomosti a potenciál. 
Počítačová gramotnost, e-gramotnost, třetí gramotnost znamená schop-
nost ovládání počítače a dalších komunikačních technologií minimálně 
na uživatelské úrovni. 
Finanční gramotnost můžeme definovat jako soubor znalostí a doved-
ností nezbytných k tomu, aby člověk finančně zabezpečil sebe a svou ro-
dinu v současné společnosti a aktivně vystupoval na trhu finančních 
produktů a služeb. 
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Právní gramotnost znamená orientaci v právním systému, přehled 
o právech a povinnostech člověka a o jejich prosazování a plnění a také 
možnostech, kam se obrátit o pomoc. 
Zdravotní gramotnost je pak schopnost získávat přístup ke zdravotním 
informacím, rozumět jim a využívat je způsobem, který rozvíjí a udržuje 
zdraví. 
Rodičovskou gramotnost můžeme chápat jako schopnost vytvořit ro-
dinné zázemí, udržovat zdravé rodinné vztahy a vytvářet a udržovat 
podmínky zdravého fyzického i duševního růstu další generace. Její sou-
částí je např. i partnerská gramotnost. 
Jazyková gramotnost je schopnost dorozumět se v jiném než svém rod-
ném jazyce. 
Dopravní gramotnost 
Spotřebitelská gramotnost 
     Potřebujeme je všechny? 
A máme je? Uvědomujeme 
si vůbec, že nám chybí? Ten 
pán, který vjel nedávno s kamionem na červenou do kolejiště, možná 
měl nějaký problém v oblasti dopravní gramotnosti (a nebo prostě jenom 
kašlal na pravidla) – chyběla mu tedy tímto zde nově stanovená gramot-
nost k dodržování pravidel?. Pokud neumíte přečíst svoji výplatní pás-
ku, chybí vám gramotnost dokumentová a právní. Pokud věříte všemu, 
co „říkají v televizi“, chybí vám gramotnost mediální a kritická… 
     Člověk by se měl učit po celý život, nejen ve škole! Ale učitel je 
mnohdy první člověk, který se o gramotnost dětí stará a zařazuje je do 
kontextu vzdělání. 
 
     A co mě překvapilo? Že Den učitelů se slaví po celém světě, a to pá-
tého října. Dle organizace UNESCO, která tento svátek v roce 1994 vy-
hlásila, tento den oslavují všichni učitelé, bez ohledu na stupeň 
vzdělávání, který zajišťují. Jde o celkové uznání učitelů a ocenění jejich 
nezastupitelné a často nedoceněné práce. 
     V Česku se ovšem toto datum zatím příliš neujalo. „Den učitelů“ se tu 
všeobecně již dlouho slaví 28. března, v den narozenin učitele národů 
Jana Amose Komenského. Tento den je věnován učitelům i proto, že je to 
velmi náročné i důležité povolání, vždyť právě učitelé se nemalou měrou 
podílí na výchově a vzdělání nových generací, na jejich gramotnosti. 
     Ministerstvo školství u této příležitosti uděluje Plakety Jana Ámose 
Komenského pro nejlepší učitele. Den učitelů 28. 3. se zařadil na seznam 
významných dnů v kalendáři České republiky. 

Mgr. Jitka Šedivá  

http://najdidatum.info/jan-amos-komensky/
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_st%C3%A1tn%C3%AD_sv%C3%A1tek#V.C3.BDznamn.C3.A9_dny
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KULTURA 
 

ŘÍJEN 
2. 10. Beseda žáků ZŠ Libáň s Martinou Bittnerovou o K. H. Máchovi 

a Boženě Němcové 
3. 10. Cestopisná přednáška s promítáním Jiřího Jůzla o Kanadě 

a Aljašce v obřadní síni MěÚ Libáň od 18 hodin 
7. 10. Archeologická vycházka po Libáni s PhDr. Evou Ulrychovou od 

sochy Mistra Jana Husa na náměstí Svobody v Libáni od 13 hodin 
13. 10. V Křesle pro hosta usedne Jiří Vejvoda – „Příběhy v tónině živo-

ta“ v obřadní síni MěÚ Libáň od 17 hodin 
20. 10.  Volby do Poslanecké sněmovny ČR od 14 do 22 hodin 

21. 10. Volby do Poslanecké sněmovny ČR od 8 do 14 hodin 
28. 10. Výroční schůze SDH Psinice od 17 hodin 
29. 10. Lampionový průvod z velkého hřiště v Libáni od 17 hodin 

LISTOPAD 
4. 11. Loutková pohádka Dlouhý, Široký a Bystrozraký – velký sál 

v Domě Kultury Libáň od 15 hodin 
4. 11. Mše a posvícenské posezení v kostele sv. Jiří v Psinicích od 

14 hodin 
6. 11. Beseda žáků ZŠ Libáň s Danou Šimkovou o životě Marie Terezie 
7. 11. Cestopisná přednáška Pavla Dobrovského Z Indie do Evropy 

v obřadní síni MěÚ Libáň od 18 hodin 
19. 11. Koncert Veselá trojka Pavla Kršky v Domě kultury Libáň od 

15 hodin 
21. 11. Cestopisná přednáška Petra Nazarova Jižní Afrika v obřadní síni 

MěÚ Libáň od 18 hodin 
28. 11. Křeslo pro hosta s Václavem Žmolíkem v cukrárně Karolínka od 

17.30 hodin 
28. 11. Tvoření adventních věnců v dílně ZŠ a MŠ Libáň od 15.30 hodin 

PROSINEC 
1. 12. Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu na náměstí v Libáni 

s vystoupením dětí ze ZŠ a MŠ Libáň a zpěvačky Šárky Markové 
spojené s adventními trhy v Domě kultury Libáň 

9. 12. Adventní koncert Česká mše vánoční „Hej mistře!“ Jakuba Jana 
Ryby, účinkuje nymburský pěvecký sbor Hlahol v kostele sv. Du-
cha od 17 hodin 

25. 12. Štěpánská diskotéka v Domě kultury Libáň od 20 hodin 
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     Ještě nám pod kůží rezonují tóny filmových melodií, tak jak je 
z hudebních nástrojů vykouzlil symfonický orchestr Virtuosi di Praga 
a v uších zní čisté dětské hlásky dětí z libereckého Severáčku. Svatovác-
lavská část 17. ročníku hudebního festivalu Foerstrovy dny – Libáňský 
hudební máj ale těmito koncerty pro letošek nekončí. Na úplný závěr 
jsme pro Vás připravili podvečer zajímavého vyprávění ze světa velké 
hudby. Jak jsme již avizovali v minulém čísle Libáňských novin, přijal 
pozvání usednout do pomyslného křesla pro hosta pan dr. Jiří Vejvoda, 
moderátor, rozhlasový a televizní spíkr, člen Rady pro rozhlasové a tele-
vizní vysílání, novinář známý svým vysoce kultivovaným projevem. Ne-
tradičně v pátek 13. října v 17.00 hodin v obřadní síni městského úřadu 
před námi poodhalí, co se děje za oponou ve světě operní muziky, 
v šatnách operních hvězd; rovněž věnujeme milou vzpomínku na Hovo-
ry z Lán s prezidentem Václavem Havlem, které moderoval právě Jiří 
Vejvoda. Jeho pořad „Příběhy v tónině života“ se stane jakýmsi můst-
kem mezi libáňským hudebním festivalem a sérií křesel pro hosta, jež 
pro vás chystáme v další již 9. sezóně (jen pro připomenutí, jako první do 
křesla pro hosta v rámci Poetických podvečerů usedl v říjnu 2010 Anto-
nín Dvořák III., vnuk našeho hudebního génia). 
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     V listopadu, tedy konkrétně v úterý 28. 11. 2017 v půl šesté, tedy 
v pozdním odpoledni, se opět sejdeme v cukrárně Karolínka, a ač usaze-
ni v pohodlných sesličkách a se sklenkou dobrého pití na stole, budeme 
maličko cestovat napříč republikou i dějinami, a to s Václavem Žmolí-

kem. Kdo je pravidelným posluchačem rozhlasové Dvojky (dříve tak 
srozumitelně a vlastenecky pojmenované Praha), ví, o čem se bude poví-
dat. O rozhlasové práci v terénu i ve studiu; Václav Žmolík 
nám poradí „Kudy z nudy“; jako hrdý otec se zcela jistě po-
chlubí pěveckými úspěchy své dcery Karolíny; o chalupaření 
v Českém ráji; představí nám svoji nejnovější knihu. Nevá-
hejte se zakoupením vstupenek již nyní; jsou v prodeji v knihovně.  
*********************************************************************************** 
     A co křeslo v prosinci? Bývalo hezkým zvykem, že jsme se v čase ad-
ventním sešli v Karolínce jen tak, přátelsky. Zavonělo cukroví, vlastno-
ručně upečené Liduškou Vaníčkovou, prskali jsme prskavkami a spo-
lečně jsme si zazpívali několik koled. Zdeněk vyprávěl: jednou o J. J. Ry-
bovi, podruhé o původu písně Tichá noc a pouštěl vánoční muziku, co 
měl rád...  Přátelství je dobré opatrovat. Sejdeme se i letos? 

Pavla Kaprasová 
 

     Je to tak trochu úsměvné. Na jiném místě tohoto čísla Libáňských no-
vin se pomyslně loučíme s létem a vítáme podzim. A v tomto článku už 
se chumláme do teplého kabátu, kulíšků s pořádnou bambulí, a pokud 
nám ruce nezahřejí rukavice, tak sklenka s horkým punčem je zcela jistě 
úspěšně nahradí. Počítání adventního času je od doby raného středověku 
neměnné – zkrátka a dobře jsme letos opticky o jednu adventní neděli 
ochuzeni. A protože další Libáňské noviny vyjdou těsně před Vánoci, 
jsme našim čtenářům povinováni již nyní v čase babího léta pozvat je do 
chrámu Páně k oslavě narození Ježíška. A to hezky česky. 

     Město Libáň ve spolupráci s o. p. s. Foerstrovy dny pozva-
lo do libáňského kostela sv. Ducha pro příjemné předvánoční 
naladění nymburský pěvecký sbor Hlahol. Třicet účinkujících 
(20 zpěváků a 10 hudebníků) potěší tím nejcennějším, co 
v české hudební tvorbě věnované adventu a narození Ježíše 

vzniklo. Česká mše vánoční „Hej mistře“ rožmitálského kantora Jakuba 
Jana Ryby.  
     Jeho životu, tvorbě i samotné mši byla věnována v LN v r. 2015 (tj. 
v roce 250. výročí Rybova narození) značná pozornost v článku Zdeňka 
Vokurky. Nutno na tomto místě připomenout a vyzdvihnout, že v době, 
kdy oficiální místa nepřála jakémukoli spojování socialistických Vánoc 
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s křesťanskou podstatou těchto svátků, podařilo se v r. 1986 Zdeňkovi 
prosadit natočení televizní inscenace Rybovky přímo v autentických 
prostorách rožmitálského kostelíku a v dobových kostýmech. Tato Ry-
bovka spolu s archívními českými koledami byla pak vysílána o prvních 
svobodných Vánocích 1989 a stala se pro mnohé z nás skutečným stvr-
zením, že „mír dál zůstane s touto krajinou“. 
     Rybova mše nezazní v Libáni zdaleka poprvé. Mnozí máme ještě 
v paměti její provedení amatérským libáňským pěveckým sborem pod 
vedením opět Zdeňka Vokurky. Jestli si dobře pamatuji, tak to bylo ně-
kdy ke konci devadesátých let minulého století; Zdeněk v dlouhém čer-
ném kabátě a bílé šále dirigoval, ve sboru zpívali Pepa Stránský, jeho 
žena Věra, paní Másílková, pan Kůta a mnozí další, které jsem v té době 
ještě neznala jménem. 
     My si tedy v sobotu 9. prosince 2017 v 17.00 hodin poslechneme Ry-
bovku v podání souboru Hlahol Nymburk, souboru, jehož počátky sa-
hají až do r. 1860. Po I. světové válce se Hlahol ocitá na špičce českých 
pěveckých sborů, vystupuje s Českou filharmonií, v rozhlase, v roce 1935 
staví po dvanáctiletém sběratelském úsilí vlastní pěvecký Smetanův 
dům. Sbor studoval široký repertoár od středověku po současnost. Velký 
důraz byl kladen na interpretaci soudobé české hudby. Hlahol se těší 
přízni v mnoha zemích Evropy; věřme, že si získá své nadšené poslucha-
če i v Libáni. A bude milé, když s sebou přivedete také svoje přátele 
a děti, které mají vstupné zdarma. 
     Vstupenky na adventní koncert budou v prodeji od 1. listopadu 
v knihovně nebo přímo v místě konání. 

Pavla Kaprasová 
 

     Vážení občané, milí pravidelní čtenáři i nahodilá „kolemjdoucí“ ve-
řejnosti, chceme se s vámi v tomto čísle novin podělit o příběh z vašeho 
okolí. Příběh, jehož počátek nalezneme ve století devatenáctém. Příběh, 
kterému hrozil osudový konec ve století dvacátém. A může to nakonec 
být příběh, který díky dobrovolnickému úsilí překoná i století současné, 
dvacáté první! Pohodlně se usaďte a otevřete svou mysl představivosti… 
…Přenesme se do poloviny 19. století, do dřevěné chalupy v obci Děteni-
ce, kde se právě narodil kluk později zvaný „Čeněk“. V dospělosti by-
chom jej označili za všeuměla. Vyučil se nejen malířem pokojů 
a fotografem, ale k tomu rozumí truhlařině, řezbaří, váže knihy a maluje 
obrazy. Pro Vás a tento příběh je však nejdůležitější, že je zakladatelem 
fotografické živnosti, které propůjčil své jméno NOVOTNÝ, a že svůj 
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um, zručnost a píli využil při vytvoření velkého, pohyblivého a ozvuče-
ného betléma… 
     Vincenc Novotný (1845-1928) zvaný Čeněk se narodil v obci Dětenice 
v chalupě č. p. 39. Rodná chalupa stávala v kopci zva-
ném „Braďák“ směrem k Osenicím a dnes bychom ji již 
těžko hledali. Základní vzdělání získal v obecné škole 
v Osenicích a celý život se dále doučoval a své vzdělá-
ní prohluboval. U svého otce se vyučil truhlářem. Další 
profesí byl malíř pokojů a fotograf. Ve fotografické 
praxi se zaučoval u Josefa Pírky v Pardubicích a toto 

řemeslo se nakonec stalo jeho 
hlavní obživou. 
     V roce 1877 se Čeňek stěhuje do stavení č. p. 24, 
které se nachází přímo v centru obce. Svým dře-
věným a barevně vyvedeným štítem i fasádou do-
dnes zdobí dětenickou náves. Téhož roku si bere 
za manželku Františku Petrtýlovou a záhy zaklá-
dají rodinu. Dospělosti se dožívají tři ze šesti dětí. 
Synové František Xaver a Josef a dcera Anna. 
      Ke každé poctivé fotografické živnosti patří 

fotoateliér. Ten první vzniká roku 1901 
na pozemku u č. p. 24 v Dětenicích. Je 
napřed dřevěný, ale poté přebudovaný 
jako zděná stavba (budova doposud 
stojí a je v ní umístěna drobná truhlář-
ská dílna). Druhý ateliér otevřel roku 
1911 v nedalekém městě Libáni. Jednalo 
se o stavbu dřevěnou (dřevěná stavba 
se nedochovala, ale byla umístěna 
v prostoru mezi současnou hospodou U Koruny a restaurací Radnice). 
Čeněk produkoval i klasickou ateliérovou portrétní fotografii, ale v okolí 
zaznamenával a dokumentoval rovněž rodinné sešlosti, různé slavnosti, 
divadelní představení i události na zámku v Dětenicích. Roku 1910, tzn. 
ve věku 65 let, předává vedení živnosti staršímu synovi Františkovi Xa-
verovi (1881-1914). Působení Františka jako fotografa i jeho život ale 
ukončila první světová válka, na jejímž samotném počátku padl na srb-
ské frontě. Vedení obou fotoateliérů se tak od roku 1914 ujal Františkův 
bratr Josef Novotný (1887-1954). I když i on musel narukovat do armády. 
Za války sloužil v Maďarsku, kde fotografoval vojáky, kteří své podo-
benky odesílali domů. Po návratu se úspěšně ujal veškeré činnosti. Josef 
se především zaměřil na fungování ateliéru v Libáni, kam se přestěhoval 
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a kde až do konce svého života žil se svou rodinou. Činnost prosperující 
firmy končí krátce po roce 1949, kdy ani doba nebyla živnostníkům příliš 
nakloněna. Jméno Čeněk, František nebo Josef Novotný lze jistě doposud 
nalézt na většině historických fotografií 
a pohlednic z blízkého i širokého okolí Dě-
tenic i Libáně. Nyní máte povědomí rovněž 
o činnosti a osudech jejich autorů. 
     Jako malý kluk pomáhá Čeněk každo-
ročně o Vánocích sestavit malý papírový betlém. Prohlíží si kulisy cizo-
krajného města i postavy z exotických zemí. Neznámý svět mu učaroval. 
V dospělosti probuzená fantazie, umělecké cítění fotografické, um, zruč-
nost a píle jej přivedly na myšlenku původní papírový betlém rozšířit, 
rozpohybovat a ozvučit. A tak mezi roky 1895 až 1910 vzniká pod jeho 
rukama „Dětenický Betlém“. Sice po malých kouscích, tak jak se dostavi-
la inspirace, když zbylo trochu času nebo když získal nějaký nový mate-
riál. Velký prostor ateliéru v Dětenicích se k této práci velmi hodil. 
Betlém narůstal více a více, až ve výsledku jeho konstrukce ze dřeva do-
sáhla šíře téměř čtyř metrů. Na konstrukci nasadil papírové kulisy měs-
ta, krajiny a zejména figury. Těch papírových bylo více jak padesát 
a dřevěných (určených k pohybu) více jak dvacet. Pohyb obstaral ruční 
pohon (klika a závaží), od které dřevěné soukolí a drátěná táhla vedla 
k jednotlivým figurám i k hudebnímu stroji, takže se figury hýbaly 
a hudba hrála. Dětenickou chalupou i ateliérem prošlo mnoho zvídavých 
návštěvníků. Tak se propojuje historie a svět fotografických ateliérů No-
votných a Čeňkova betléma. 

     V pamětech je poznamenáno, že asi kolem roku 1941 nechal Josef No-
votný převézt betlém do fotoateliéru v Libáni. Jeho zásluhou byl dopl-
něn o osvětlení a především o moderní elektrický pohon. Z této doby 
a z místa ateliéru v Libáni pochází i jediná v rodině dochovaná fotogra-
fie. Po druhé světové válce a po uzavření fotoateliéru je betlém dlouhá 
léta k vidění v libáňské modlitebně Církve československé husitské, kde 
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se každé jeho puštění těšilo velké pozornosti. …Bohužel to i znamenalo, 
že betlém na dlouhá léta zmizel z očí rodiny a bez jejího vědomí jej če-
kal smutný osud. Jeho značně poškozené trosky byly při nálezu v roce 
1998 dokonce sbírány na uhlí… 
     Betlém, jehož nejstarší část je datována do poloviny devatenáctého 
století, přežil obě světové války a byl nalezen vyhozený na uhlí, nyní 
pomalu vstává z trosek. Ve spolku Dětenický Betlém, z. s., jehož členy 
jsou přímí potomci Vincence „Čeňka“ Novotného, usilujeme o úplné 
znovuobnovení betléma. Pro rozsah poškození spolupracujeme 
s opravářem varhan Vojtěchem Jonášem a pedagogy a studenty ateliéru 
restaurování papíru v Litomyšli pod vedením ak. mal. Josefa Čobana. 
Jejich zaujetí dává nám všem naději na úplnou obnovu. Obnovu, která se 
nachází ve svém posledním roce a kterou můžete spolu s námi sledovat 
a svým zapojením podpořit i Vy. Zapojíte-li se, podpoříte tak úsilí, které 
spojuje historii našich předků a míst. 
     Připravujeme pro Vás další informace, tentokrát přímo z ateliéru 
v Litomyšli a rádi bychom s nimi před Vás občany města Libáň a okolí 
v brzké době předstoupili. Děkujeme Městu Libáň za vstřícnou spolu-
práci a poskytnutí prostoru pro sdílení našeho záměru. Seznamte se 
s projektem prostřednictvím webových stránek spolku 
www.detenickybetlem.cz, webových stránek Města Libáň 
www.mestoliban.cz/okolí nebo na facebooku Zachraňme Dětenický Bet-
lém. Závěrem prosba z naší strany: ten z Vás, kdo vlastní jakoukoliv his-
torickou fotografii libáňského fotoateliéru Josefa Novotného nebo 
betléma samotného, nechť ji zapůjčí Městu Libáň k vyhotovení kopie! 
Sbírkový účet spolku určený pro obnovu betléma: 3011196962/2010 Fi-
oBanka. 

zapsal jménem spolku Dětenický Betlém, z. s., Jan Volák, prapravnuk Vincence Novotného 

     Letošní léto v Libáni bylo 
opět po dvou letech ve znamení 
tanečních. Na parket kulturní-
ho domu nastoupilo sedmnáct 
mladých párů, které do rytmu 
tanců a do tajů společenského 
chování zasvěcoval taneční 
mistr Jiří Šulc společně s Petrou 
Babákovou. O kvalitní hudební 
doprovod se postaral Martin 
Kastl. 

http://www.detenickybetlem.cz/
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     Počátek příprav byl poněkud 
dramatický, neboť hrozilo, že se ne-
podaří dát dohromady potřebný 
počet párů. V deváté a osmé třídě 
naší školy převažovala totiž děvča-
ta. Vypomohl nám ale taneční mistr, 
který sehnal v Jičíně sedm chlapců 
z řad šikovných fotbalistů a další 

posilou byli kluci 
z minulého kurzu ta-
nečních. Tak byl start 
tanečních zachráněn.  
     Od poloviny červ-
na do konce července 
se uskutečnilo devět 
základních lekcí, dvě 
prodloužené a na zá-
věr elegantní věne-
ček. Na prodloužených a na vyvrcholení kurzu, na věnečku, hrála sku-
pina Allegro z Jičína a o fotografickou dokumentaci se postarala firma 
Foto Ullrich. Od té jsou i fotografie na druhé a předposlední straně toho-

to čísla LN.  
     Kurz proběhl ke 
všeobecné spokojenosti 
také díky výborné spo-
lupráci s děvčaty ze 
Sdružení rodičů a přá-
tel libáňské školy. Bez 
jejich nadšení a nezišt-
né pomoci ve svém 
volném čase by se tak 
organizačně náročná 
událost nemohla ko-
nat. Bez obětavé pomo-  
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ci zaměstnanců tech- nických služeb 
našeho města, kteří měli na starost 
přípravu sálu na jed- notlivé lekce kur-
zu, bychom se také neobešli. Těm 
všem patří upřímné poděkování.  
     Jsme rádi, že se taneční kurz vy-
dařil a všem se líbil. Obohatil kulturní 
dění našeho města a připravil do spo-
lečenského života se- dmnáct mladých 
mužů a sedmnáct 
krásných slečen. 
     Dva účastníci, Jan 
Drahoňovský a Denisa Pokorná, vý-
herci taneční soutěže v rámci taneč-
ního kurzu, o tanečních napsali:   

„Ta-
neč-
ní 
kurz, 
který vedl taneční mistr Jiří Šulc s taneční 
partnerkou, byl opět úspěšný. Naučili jsme 
se jak tanečnímu umění, tak společenské eti-
ketě. Dalším absolventům chceme doporučit, 
aby i nadále navštěvovali tento kurz, který se 
koná vždy o prázdninách v našem městečku 

Libáň a je doprovázen hudební skupinou Allegro.“ 
za pořadatele Město Libáň Lucie Hlaváčková 

     Během „divadelních prázdnin“ jsme hráli zájez-
dová představení, dokončili úklid kulisárny a při-
pravovali potřebné rekvizity pro nové pohádky na 
další sezonu. Velmi zdařilé bylo vystoupení 
v Rokytnici nad Jizerou, kde se soubor představil 
s pohádkou Honza u krále. 
     Nyní už nastává podzim, a to je čas, kdy se lout-
káři pilně připravují na novou divadelní sezonu. Již 
tradičně zahajujeme přehlídkou loutkových divadel 
„Řezníčkova Libáň 2017“. Festival loutkových pohádek zahájí domácí 
soubor 4. listopadu s novou pohádkou Dlouhý, Široký a Bystrozraký, 
kterou sehraje na velkém sále DK.  
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     11. listopadu se představí 
loutkáři z Benátek nad Jizerou, 
18. listopadu zahraje svou po-
hádku soubor Zvonek Hořice, 
dále se představí 25. listopadu 
loutkové divadélko z Nové Paky, 
2. prosince k nám zavítá soubor 
ze Smiřic a na závěr přehlídky 
vystoupí soubor Srdíčko Jičín. 
Všechna představení hostujících 
souborů se uskuteční v malém 
sále Loutkového divadla Martí-
nek. Začátek všech představení je 

v 15 hodin. Srdečně zveme všechny naše věrné diváky a těšíme se na je-
jich návštěvu. 
     Na závěr bychom všichni chtěli poděkovat našemu členovi Janu Jůzo-
vi, který nás opustil, za dlouholetou spolupráci v Loutkovém divadle 
Martínek, za jeho ochotu a vstřícný přístup. Honzo, děkujeme. 

loutkáři LD Martínek, z. s. 

     Po dvouleté pauze a mnoha peripetiích se podařilo divadelnímu sou-
boru Bozděch nastudovat komedii s názvem S tvojí dcerou ne. Premiéra 
se konala 11. listopadu 2016, reprízy pak 13. listopadu 2016 a 1. dubna 
2017 v libáňském kulturním domě. Ve vtipném, svižném textu Antonína 
Procházky ze současnosti se v režii Moniky Hálové představili „staří di-
vadelní harcovníci“ Jana Kecerová (Chaloupská), jako rázná manželka 
bojující proti stereotypu manželství, Jana Kořínková, žena, jež je ochotna 
se pro povzbuzení uvadajícího vztahu převtělit do role dominy 
s bičíkem v ruce, Šárka Tvrdíková (Janečková), zalás-
kovaná intelektuálka, žárlivý manžel a milující otec 

Petr Stránský. V hlavní roli ve svém 
teprve druhém představení doslova 
zazářil Radek Komárek, jehož pře-
rod hypochondrického bankovního 
úředníka v playboye s barevným čí-
rem a náušnicí v uchu rozesmál 
všechny přítomné diváky. Velikou 
oporou souboru a vycházející komediální hvězdou na 
libáňských prknech se jeví nováček Richard Havelka. 
I když se původně jednalo o záskok, ujal se své role 
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s přehledem a plným nasazením. Nutno říct, že výbu-
chy smíchu a pochvalné reakce přítomných potvrdily 
geniální tah režisérky. Neméně úspěšný start v činohře 
se vydařil také Kryštofu Martínkovi. 
     Vtipný text, jednoduchá a přesto přirozená scéna, 
příjemné hudební předěly, „tah na branku“ všech účin-
kujících, potěšily třikrát plně obsazený divadelní sál 

v Libáni. Bouřlivý smích 
a dlouhotrvající potlesk byl 
odměnou pro všechny aktéry, režisérku, nápo-
vědu (tradičně nejdůležitější osobu Jarušku 
Vaníčkovou) i mládí v osvětlovací a ozvučovací 
kabině – Majdu Hálovou s přítelem Honzou. 
Věříme, že potěšila také dlouholetého patriota 
a skutečného šéfa kultury v Libáni pana Josefa 
Stránského, kterému bylo představení věnová-
no in memoriam. 

Petr Stránský, předseda DS Bozděch Libáň 
 

 

ZE ŽIVOTA ŠKOLY 
 

     V pondělí 4. září jsme zahájili nový školní rok. Návrat do školních la-
vic po prázdninách byl pro někoho velmi snadný, ale pro někoho nao-
pak méně radostný. Někdo se do školy určitě těšil a někdo možná vůbec 
ne. Tak to bývá každým rokem. 
     Pedagogové a zaměstnanci školy připravili vše tak, aby mohl být 
úspěšně zahájen školní rok 2017/2018. Přivítali jsme 30 prvňáčků v jejich 
krásně vyzdobené třídě, kam je doprovodili jejich rodiče a prarodiče. Pan 
starosta Jaromír Přibyl jim již tradičně přečetl pohádku. Domluvil se 
s prvňáčky, že mu oni přečtou pohádku na oplátku při jejich pasování na 
čtenáře v červnu příštího roku. Věříme, že se jim bude ve škole líbit a vše 
výborně zvládnou s pomocí paní učitelky Mgr. Ivany Kaňákové. 
     A nejen v první třídě, ale ve všech třídách mají žáci své třídní učitele, 
kteří je provedou starostlivě celým školním rokem. Školu totiž nedělají 
školou jen tabule, učebnice nebo písemky. Školu dělají školou učitelé 
a žáci a především vztah mezi nimi. Náš pedagogický sbor prošel změ-
nami. Ze školy odešel pan učitel Miroslav Košťák. Pozici zástupkyně ře-
ditele zastává paní učitelka Kateřina Janoušková. Novou posilou našeho 
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pedagogického sboru je paní učitelka Jana Betty Hofmanová, která bude 
vyučovat výtvarnou, hudební a pracovní výchovu. 
     Školská poradenská zařízení doporučila některým žákům nová pod-
půrná opatření. Při jejich vzdělávání budou některým z nich pomáhat 
asistenti pedagoga a další pedagogický pracovník. Na pozici asistenta 
nově nastoupila paní Hana Šrotýřová a paní Andrea Švarcová. Ve druhé 
třídě bude pracovat také paní učitelka Radmila Kůtová na částečný úva-
zek. Do mateřské školy nastoupila paní učitelka Jitka Rejfová. 
     V průběhu prázdnin byly vymalovány vstupní prostory školy, školní 
kuchyň, družina a sociální zařízení na prvním stupni. Proběhl také nátěr 
dveří do staré budovy. 
Pan školník provedl cel-
kovou opravu zábradlí ve 
staré budově a zrealizoval 
výměnu plotu ve Školní 
ulici. Patří mu velké po-
děkování. Nový nábytek 
byl pořízen do učebny 
deváté třídy na druhém 
stupni a do jednoho oddělení školní družiny. Na zahradě školy bylo na-
instalováno dětské hřiště, které zatím budou využívat žáci prvního 
stupně a školní družina. Velké poděkování patří Městu Libáň za jeho re-
alizaci. 
     Také v mateřské škole došlo k dalšímu vylepšení prostředí pro naše 
děti. Proběhla úprava sociálního zařízení, výmalba některých úseků 
a novým nábytkem byla vybavena jedna třída. Sdružení rodičů a přátel 
libáňské školy pořídilo našim žákům nový barevný nábytek do haly 
prvního stupně. Bude sloužit dětem k posezení a relaxaci v průběhu pře-
stávek. Mnohokrát děkujeme. 
     V sobotu 23. září proběhnou oslavy 120. výročí naší školy. Srdečně 
zveme širokou veřejnost k návštěvě a prohlídce. Závěrem bych chtěla 
popřát všem dětem, žákům, učitelům, provozním zaměstnancům a rodi-
čům úspěšný a pohodový školní rok 2017/2018. 

Mgr. Ladislava Hazdrová, ředitelka školy 

     Tradičně si první školní den, 4. září 2017, počkali žáci 9.A (v počtu 11 
žáků) na žáky 1.A (v počtu 30 žáků) a přivítali je v novém prostředí naší 
školy. Každý deváťák se přesunul se svými dvěma až třemi prvňáky do 
třídy 1.A, kde je jejich paní učitelka Mgr. Ivana Kaňáková společně s paní 
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ředitelkou Mgr. Ladislavou Hazdrovou přivítaly a popřály jim hodně 
štěstí a hlavně chuti při plnění všech školních povinností. 

     Této pro prvňáčky slavnostní chvíli přihlížela spousta rodičů i praro-
dičů. Následující den čekala naše nejstarší i nejmladší žáky společná 
prohlídka školy a jejího zařízení. 
     Do budoucna se pravidelně každý měsíc budou nejméně jednou schá-
zet a budou společně pracovat na výtvarných či jiných projevech. 

Mgr. Kateřina Janoušková 

 

     Očekávaný třicátý červen! Bez obav do školy... vysvědčení – poděko-
vání – rozloučení 
a hurá na prázdniny! 
Ne však každému 
takový scénář vy-
chází, a tak se po-
slední den školního 
roku scházíme ještě 
s několika dětmi ve 
školní družině. Pro-
gram je připraven na 
celý den, a my by-
chom chtěly touto 
cestou poděkovat 
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těm, kteří nám vyšli vstříc při jeho realizaci.   
     PRVNÍ DÍK posíláme do mateřské školky. Již třetím 
rokem nám bylo umožněno v dopoledním čase přijít ze 
školy na návštěvu – ostatně některé děti kvůli tomu ve 
družině zůstávají. Paní učitelky zhodnotí vysvědčení, 
spolu s dětmi zavzpomínají na „staré dobré školkové 
časy“ a dovolí nám pohrát si s mladšími kamarády. Dě-
kujeme za trpělivost, báječnou atmosféru a snad zase za 
rok. 
     DRUHÝ DÍK 

patří panu Davidovi Šprincovi. 
Využili jsme jeho nabídky navští-
vit technické zázemí SDH Libáň. 
Prohlídka hasičského vozu a dal-
šího vybavení, praktické ukázky 
a velmi zajímavé vyprávění byly 
velkým zážitkem nejen pro děti! 
Věříme, že se podobné setkání ješ-
tě uskuteční, a předem děkujeme. 
     TŘETÍ DÍK předáváme všem přítomným dětem! Celý den se báječně 
bavily, hrály si a v odpoledních hodinách „nejvěrnější“ pomáhaly s úkli-
dem a „zazimováním“ družinky. Děkujeme moc! 
     Nyní již běží nový školní rok. Přejme si, aby byl příjemný a pohodo-
vý.                                                                       Alena Kocourková a Jitka Drbohlavo-

vá, vychovatelky ŠD 

Školička jak kytička, 

slyšet je v ní písnička, 

zpívá dětem pro radost, 

pro všechny má hraček dost! 

     Vstup dítěte do školky je jeho 
prvním krokem do společnosti. 
Ten s sebou přináší množství 
změn – jiný režim dne, přítomnost 
mnoha dalších dětí, akceptování 
cizí osoby jako osoby klíčové. 
Chcete-li umožnit svému dítěti, 
aby v mateřské škole snadno 
zvládlo své první odloučení od 
rodiny a bylo úspěšné a přijímané 
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v kolektivu, veďte dítě k samo-statnosti. Zvažte, jak dobře dítě připravíte 
na situaci, kdy mu nebudete stále po boku. Rozvíjejte jeho samostatnost 
a povzbuzujte jej, když říká: „Já sám!“. Tříleté dítě je stále ještě malé a 
roztomilé. Zprvu je pohodlnější za dítě vše řešit, věřte však, že tato cesta 
nevede ke spokojenosti a štěstí vašeho dítěte v budoucnu. Naše mateřská 
škola je otevřená dítěti, jeho potřebám a individuální práci s ním. Za 
velmi důležité pokládáme i úzkou spolupráci s rodinou. Matka společně 
s otcem jsou prvními, kdo působí na dítě, 
mají tedy největší podíl na kvalitě jeho 
osobnosti.  
     A co můžeme pro výchovu a vzdělá-
vání udělat my, pedagogové v mateřské 
škole? Pro nás učitelky je prioritou zamě-
řit se na rozvoj tvořivosti, svobody 
a vlastních schopností dítěte. Nedílnou 
součástí je však v mateřské škole komu-
nikace s dětmi, kde základem je umět dítěti naslouchat a sdílet jeho poci-
ty. Proto je podle našeho názoru dobrým pedagogem ten, kdo je dobrý 
pozorovatel. A právě pozorování dětí je nejdůležitější při volné hře, která 
probíhá při příchodu dětí do mateřské školy. Volná hra je přínosná pro 
budoucí život dítěte. Dítě má po příchodu do naší mateřské školy právo 
volby – samo si vybírá s čím, jak a s kým si bude hrát – a prožije si roli 
jako ve skutečnosti. Není zde opomenuta ani hra „na někoho“ (např. na 
lékaře, na prodavače, na kadeřnici, na policisty). Během těchto her si děti 
vytvářejí vztahy, které jsou pro budoucí život nepostradatelné, ale hlav-
ně zde dochází k přirozeným nedorozuměním i konfliktům, a tak se děti 

postupně učí domluvit se, ustoupit, poskyt-
nout pomoc, zastat se kamaráda, požádat 
o pomoc apod. Učitelka zasahuje do volné hry 
pouze tehdy, když hra směřuje směrem, který 
není vhodný. Je důležité nechat problém vyře-
šit samotné děti, popřípadě je navést na dob-
rou cestu, a to nejlépe formou otázek. Kdy 
jindy se mají děti naučit řešit problémy, než 
v kolektivu mateřské školy a svých vrstevní-
ků? Právě tyto sociální zkušenosti, které dítě 
získá ve školce, určí jeho vztah k ostatním 
a roli ve skupině, učí se tak dělit s ostatními, 

respektovat pravidla skupinového soužití, překonávat své první životní 
těžkosti a poznávat, co to znamená navazovat přátelství. 

za kolektiv MŠ Hana Vrabľová, vedoucí učitelka  
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SRPLŠ 

     Školákům již sice začal nový školní rok, ale přesto bych se ráda vrátila 
k akci, kterou SRPLŠ pořádalo před ukončením toho minulého. Jako 
každý rok tato doba patří právě školním výletům. Odměnou pro žáky 
navštěvující zájmové kroužky v průběhu roku je tajný výlet. Tajný je 
proto, že se snažíme neprozradit do poslední chvíle, kam se pojede a co 
se bude dělat. Samozřejmě je spousta tipů ze strany dětí, ale ten správný 
se vždy prozrazuje až v autobuse, když vyrazíme. 

     Děti s námi již zažily Zábavný park Tongo (pro velký úspěch dokonce 
dvakrát), Výletní areál Pěnčín, IQ Park nebo IQ Landii. Tentokrát jsme 
vybrali město Mladá Boleslav. Nejdříve jsme zavítali do ŠKODA Muzea, 
kde děti měly organizovanou prohlídku celého muzea. O pestrost pro-
gramu se postarala příjemná průvodkyně. Děti dostaly jednak sluchátka, 
aby všemu rozuměly, a ty starší také pracovní listy, kam si své poznatky 

zaznamenávaly. Na památku jsme dětem za-
koupili přívěsky na klíče ŠKODA, které jim bu-
dou toto místo připomínat. 
     Bylo nám jasné, že muzeum pro děti bude pří-
jemná, ale vyčerpávající záležitost, takže tím náš 
výlet nekončil a následoval přechod z muzea do 
Bondy Centra, kde byl jen pro naše děti zarezer-
vován filmový sál. Film, který jsme vybrali, se 
jmenoval „Špunti na vodě“ a myslím si, že jsme 
se ve výběru trefili, neboť reakce dětí byly vý-
borné. Samozřejmě nechyběl ani popcorn, který 
prostě ke kinu patří. 
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KNIHOVNA 

     Děti jsme v pořádku vrátili 
domů a teď už abychom přemýš-
leli o dalším „tajném“ výletu. Sa-
mozřejmě rádi přivítáme i vaše 
nápady. 
     O všech dalších akcích, které 
SRPLŠ připravuje, vás budeme 
včas informovat. Již nyní vás mů-
žeme pozvat na lampionový prů-
vod, který se bude konat 29. října. 
28. listopadu si s námi přijďte vy-
robit adventní věnec a 1. prosince 
slavnostně rozsvítíme vánoční 

stromeček na náměstí v Libáni. Těšíme se na shledání s Vámi a Vašimi 
dětmi.                                                                         za tým SRPLŠ Lucie Kejzralová 

 

     V prvním říjnovém týdnu, který je zároveň Týdnem knihoven, budou 
mít žáci druhého stupně možnost setkat se se spisovatelkou a odbornicí 
na život Karla Hynka Máchy a Boženy Němcové a dozvědět se leccos 
zajímavého ze života těchto významných spisovatelů při besedě „Veli-
káni za zrcadlem“. Martina Bittnerová přijede 2. října 2017 popovídat 
o dětství, zálibách a uměleckých osudech těchto nejslavnějších českých 
spisovatelů 19. století. 
     Na 6. listopad 2017 jsem pozvala spisovatelku Danu Šimkovou, která 
se zajímá o historii. Vtipně i vážně, ale především netradičně povypráví 
příběh Marie Terezie, královny žijící v 18. století, o jejích každodenních 
útrapách šlechtičny v podobě nepohodlné módy, složité hygieny a do-
mluvených sňatků a o jejím životě vladařky a matky významných pa-
novníků. Na tuto besedu se můžou těšit žáci 7., 8. a 9. třídy. 

Lucie Hlaváčková 

     Oznamujeme návštěvníkům knihovny, že z důvodu revize knižního 

fondu bude knihovna ve dnech 11.–31. prosince 2017 pro veřejnost 

uzavřena. Děkujeme za pochopení.  
Lucie Hlaváčková  
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MÍSTNÍ SPOLKY 
 

     1. července 2017 se uskutečnil 7. ročník „Babetiády“. Za velice pro-
měnlivého počasí se na hřišti ve Psinicích sjelo 34 účastníků vyjížďky na 
mopedech, kteří ve 14:30 hodin vystartovali směrem na Libáň a poté se 

přes Zliv a Ledkov vraceli do Psinic. Tento okruh absolvovali celkem 
pětkrát. Soutěžilo se ve dvou kategoriích, a to v přesnosti a v rychlosti. 
V kategorii přesnost zvítězil Tomáš Vaněk, druhý dojel Tomáš Buchar 

a třetí byl Jan Za-
jíc ml. V katego-
rii rychlost se na 
první příčce 
umístil Matyáš 
Kaprál, druhý 
byl Tomáš Bu-
char a třetí Milan 
Kloutvor. Všich-
ni jezdci, včetně 

pěti smolařů, kteří z různých příčin vy-
jížďku nedokončili, byli odměněni věcnými cenami. Vyjížďky se zúčast-
nily i 4 ženy, které obdržely speciální cenu za odvahu. Na závěr celé ak-
ce byl předán dárkový balíček nejstaršímu účastníkovi, kterému je již 
75 let a každý rok se této akce účastní. 

za SDH Psinice Petr Sajdl 

     V sobotu 26. srpna 2017 kolem 13 hodiny se na hřišti ve Psinicích za-
čaly scházet děti se svými rodiči a prarodiči, aby se zúčastnili 14. ročníku   
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„Loučení s prázdninami aneb Na skok do pravěku a zpět“. Ve 13:30 ho-
din se rozběhly pravěké soutěže, a to:  

 výroba a hod oštěpem na mamuta 
 dinosauří stopy 
 barevné bobule 
 hrabání pravěkých kostí 
 prolézání staré jeskyně 
 šplhání do výšky 
 střelba lukem a kuší 
 ukázka staré chýše atd. 

     Dále si mohly děti vyrobit zuby, namalovat dinosaura, navléknout 
náramek z korálků a další. 
     V 15 hodin se na pódiu ob-
jevil známý zpěvák Jakub 
Smolík, který zazpíval dětem 
i dospělým. Po celé odpoledne 
probíhalo malování na obličej 

a mezi přítomnými se 
pohyboval dinosau-
rus „FRE-DY“ z Pla-
nety dinosaurů. Dále 
se děti mohly vyřádit 
na skákacím hradě. 
Velký úspěch měla 
mýdlová pěna, kte-

rou nám pomohli vytvořit hasiči ze 
SDH Libáň. 
     Po ukončení programu každé dítě 
obdrželo dárkový balíček. Zaregis-
trováno jich bylo celkem 163. 
     Po celou dobu akce si přítomní 
mohli pochutnat na grilované kýtě, 
párku z udírny, kuřecím řízku, párku 
v rohlíku, pivu, pitu, malinovce atd. 
    Na závěr bychom chtěli poděkovat všem, kteří nám pomohli tuto akci 
zrealizovat. 
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za SDH Psinice Petr Sajdl 

     V sobotu 22. července 2017 se konal 12. ročník hasičské soutěže Kozo-
dírský výstřik. Ne-
tradiční štafeta byla 
na téma Slunce, se-
no, Kozodírky. V 
tahu lanem obhájili 
prvenství místní 
muži, také ženské 
družstvo Hakeno-
vy–Tóthovy obháji-
lo loňské prvenství. 

Celkové pořadí muži: 1. Bys-
třice, 2. Humburky, 3. Bou-
sov. Ženy: 1. Brodek, 2. Libáň, 
3. Kozodírky. Děti: 1. Brodek 
st., 2. Brodek ml. Celým 
dnem nás provázeli slovem 
i hudbou Michal Vlk a Ruda 
Janeba. Dík patří všem, kteří 
pomáhali s přípravami. 

Miroslava Řezníčková 
   

 

 
 

 

 

     Rok uběhl jako voda a opět 
jsme se sešli na břehu místního 
koupaliště, abychom se pokusili 
pobavit příznivce libáňské Nec-
kyjády. Letošní přípravy soutě-
žících a deštivý týden před 
samotnou akcí vylekaly pořada-
tele Rudu Janebu natolik, že 
měl obavy, jestli se vůbec někdo 
do soutěže přihlásí. Všechno ale 
dobře dopadlo. Ráno v sobotu 
vykouklo sluníčko a na startov-
ní čáru se postavili tito borci se svými plavidly: Americký fotbal, Indiáni 
z Větrova, Vyorané brambory, Sněhulák na saních, Trosečníci a Surfařky. 
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     Diváci si snad užili zase trochu le-
grace, ale i napětí, když Tomáš So-
botka jako sněhulák působil zároveň 

i jako ponorka, protože po něko-
lika záběrech koštětem šel ihned 
pod vodu. Zvítězil vor s názvem 
Americký fotbal a pak už se zase 

oslavovalo a tančilo v rytmu country. Hosté byli zpočátku trošku zkla-
máni, že nehrála živá kape-
la, jak bylo původně 
v plánu, ale DJ Vlkodlak 
brzy všechny rozparádil 
a tak se juchalo až do rána.  
     Nikdo se nezranil, neu-
topil, takže se můžeme, 
kamarádi, směle pustit do 
plánů na příští rok. 
     Sportu, vodě a blbnutí 

třikrát zdar, zdar, zdar! 
Ivana Kosellková 
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Myslivecký den s dětmi 
     Měsíc červen je nejenom měsícem myslivosti a ochrany přírody, ale 
také měsícem, kdy děti se již těší na vytoužené letní prázdniny. Proto náš 
myslivecký spolek uspořádal v posledním červnovém týdnu pro děti 
z libáňské ZŠ setkání s myslivci. 
     Sešli jsme se něco málo po osmé hodině před naší bažantnicí v Libáni 
Na Horách, kde jsme děti seznámili s připraveným programem. Děti mě-
ly možnost získat vědomosti z historie založení naší myslivecké společ-
nosti, která vznikla 1. 1. 1953 s názvem MS Staré Hrady – Libáň. Od té 
doby se několikrát změnil název až po dnešní: „Myslivecký spolek Pod 
borovičkou“ Libáň. Po celou tuto dobu je pečlivě vedena kronika. 

     Pro všechny následovala ukázka loveckého psa, který předvedl své 
dovednosti při dohledávání a přinášení zvěře. Potom jsme si děti rozdě-
lili na tři skupinky, abychom se jim mohli lépe věnovat. 
     Jedna skupinka si prošla poznávací stezku, kde jsme umístili prepará-
ty zvířat. Nejprve jsme je hledali a poznávali a potom si povídali, jak 
a kde žijí a jak se chovají ve volné přírodě. Na konci této stezky jsme ještě 
poznávali některé stromy. 
     Další zajímavosti pro skupinu dětí byly v klubovně, kde se mohly se-
známit s trofejemi zvěře, vyčiněnými kůžemi a schozy srnčí, dančí a jele-

ní zvěře. Vše si moh-
ly děti prohlédnout, 
omakat a dozvěděly 
se spoustu zajíma-
vých informací. 
     Pro další skupin-
ku byla připravena 
střelba ze vzdu-
chovky na špalíky 
a magnetická prasa-
ta. Tady si děti vy-
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zkoušely, že není jednoduché pokaždé zasáhnout cíl. Když se vystřídaly 
všechny skupiny, následovalo malé občerstvení. Potom jsme si popřáli 
pěkné letní prázdniny a s pozdravem „Myslivosti zdar!“ jsme se rozešli. 
Věříme, že se dětem 
dopoledne líbilo, 
a protože se nyní na 
všechny nedostalo, 
máme v plánu tento 
myslivecký den ještě 
v září jednou zopa-
kovat pro první stu-
peň. 

     My jako myslivci jsme byli 
rádi, že můžeme ukázat něco 
ze své činnosti a udělat něco 
pro děti. Každý z nás má při 
setkání s nemyslivcem mož-
nost mu přinést zážitek, který 
jej buďto odradí nebo na něj 

pozitivně zapůsobí. Rádi bychom v práci s dětmi pokračovali, a pokud 
budou mít zájem, mohli bychom vychovat nové mladé nástupce. 

Helena Burianová, předseda MS Libáň 
 

     My, myslivci, slavíme měsíc červen jako měsíc myslivosti a ochrany 
přírody. Vždyť v měsících květnu a červnu se neustále v přírodě rodí 
nový život. Srny právě kladou svá srnčata, zajíc polní má již podruhé 
malé zajíčky, koroptev polní a bažantí slípky sedí na svých vajíčkách 
a také divoké kachny vyvádí svá kachňátka. Všechny tyto matky potře-
bují klid, aby zdárně odchovaly svá mláďata. 
     Dávno již v našich lesích neplatí, že se na podzim za posledním hou-
bařem zavře les a až do jara v něm žije pouze zvěř a panuje nevlídné po-
časí. Lidé nyní les využívají celoročně k mnoha příjemným a zdravým 
aktivitám. Například psům musela dlouho stačit zahrada, vodit psa po 
parku bylo zvykem jen ve městech. A pes uvázaný u boudy? Takového 
jsem už hodně dlouho neviděla! Jeho „páníčkové“ psa velmi často berou 
s sebou na procházky, a aby mu dopřáli pohyb na čerstvém povětří, pus-
tí jej na volno. Pes, který není vychovaný, si většinou dělá co chce a často 
neposlechne ani na opakované povely. 
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I my chceme žít. 

     Stále častěji také potkáváme chodce s hůlkami, kondiční nebo vytrva-
lostní běžce, jezdce na koních, cykloturisty, sváteční houbaře, jezdce na 
různých motorových vozítkách a účastníky různých závodů. 
     Ať už je to venčení psů, cyklistika, běh, jízda na běžkách nebo prosté 
vycházky, les a louky už zkrátka nejsou pustým místem. Takřka 
v jakoukoli denní hodinu se tu potkáváme. Stále je 
však mezi námi mnoho takových, kteří se necho-
vají správně, nerespektují předpisy a práva ostat-
ních nebo si pletou les s vlastní zahradou. Svědčí 
o tom řada skutečností a lidé neberou ohled na 
obyvatele lesa a polí. Přitom toto prostředí není 
jen rekreační místo pro lidi a jejich psy, ale především je domovem pro 
spoustu živočichů! 
     Podle § 10, odst. 1 Zákona č.449/2001 Sb., o myslivosti, je zakázáno 
vlastníkům domácích zvířat nechat je volně pobíhat v honitbě. To zna-
mená, že se nesmí stát, aby pes v lese štval zvěř nebo napadal jiné psy či 
dokonce lidi. Zákaz volného pohybu psů se vztahuje i na účelové komu-
nikace, které jsou honebními pozemky, tj. pole, louky, les, silnice, polní 
a lesní cesty procházející honitbami. 
     Na druhou stranu – někteří návštěvníci přírody si uzurpují svá jedi-
nečná práva, z nichž nemíní ustoupit, byť litera zákona hovoří jinak. Je 
pravdou, že s mnoha jedinci se prostě „po dobrém“ nedomluvíme, ale 
základní slušností z naší strany by tento duel měl vždy začínat. Domní-
vám se, že neustálé vysvětlování nutnosti přístupu chování v přírodě 
(a to nejen kvůli myslivosti), může být jen k prospěchu věci. 
     Prosíme proto všechny chovatele psů, jezdce na koních, cyklisty 
a ostatní návštěvníky o odpovědné, ohleduplné chování vůči zvěři a do-
držování zákonů. Zamezíte tak zbytečným ztrátám na mláďatech zvěře. 
Děkujeme za pochopení. 

Helena Burianová, předseda MS Libáň 

 

Z HISTORIE 
 

1742 – před 275 lety 
si Libáňští stěžovali, že mají robotou sklízet všechno starohradské seno, 
otavu a obilí, ačkoliv jim bylo vzato pole od Albinovského gruntu 
a připojeno ke Staré i pole z Obory a také Vinice, kterou Libáň užívala již 
dříve za plat. Ale vrchnost odpověděla, že to zdarma nedělají, že dělníci
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o senách a otavách dostávají jídlo a ve žních 1 krejcar od mandele. 
1862 – před 155 lety 
Z jara se sešlo několik občanů včele se starostou, kteří založili spolek po-
kladnice záložní v městě Libáni. Stanovy byly schváleny 19. července 1862. 
Záložna čítala ihned 26 údů, v čele se starostou Josefem Kramářem 
a MUDr. Františkem Hrdličkou. 
7. října kolem druhé hodiny odpoledne vypukl v č. p. 14, patřícím dědi-
cům Hakenovým, oheň. Ten se rychle rozšířil i na sousední dům č. p. 15, 
patřící panu Mazáčkovi, kde vyhořelo hospodářské stavení, srub a sto-
dola. 
1882 – před 135 lety 
V tomto roce byla uvedena do provozu železniční trať do Libáně. 
1867 – před 150 lety 
Byla postavena nová kašna na náměstí. Kašna z roku 1828 vypadala jako 
káď a občanům se nelíbila.  
1887 – před 130 lety 
Byl založen „Dámský spolek“, který podporoval a poté i zavedl vyučo-
vání dívčím ručním pracím. 
1897 – před 120 lety 
28. září se konalo slavnostní otevření budovy obecné a měšťanské školy. 
1912 – před 105 lety 
Dosavadní spolkové knihovny byly sloučeny ve Veřejnou lidovou knihov-
nu v Libáni. 
1917 – před 100 lety 
Do Libáně byl zaveden telefon. 
1937 – před 80 lety 
U sochy Havlíčka byl znovu upraven park a v Komenského ulici byly 
vybudovány mozaikové chodníky. 
1957 – před 60 lety 
Na koupališti byl vybudován krytý taneční parket a ve škole byla zříze-
na kuchyně. 
Na stavbě kulturního domu byly vybetonovány dva sklepy a vyzděno 
1. patro. Celá budova byla zastřešena. Z materiálu vytěženého při pře-
stavbě kulturního domu postavila TJ Jiskra svépomocí podle plánů stavi-
tele Fr. Horáčka u vchodu u sportovního stadionu dvě věže. 
Dobrovolníci z členů TJ zde odpracovali zdarma 476 hodin.  
1992 – před 25 lety 
Byla zastavena a zakonzervována stavba tzv. nákupního střediska. 
2002 – před 15 lety 
30. srpna podepsal syn bývalého kapelníka libáňské dechovky Václava 
Kyziváta, také jménem Václav, prohlášení, ve kterém jako jediná opráv-
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něná osoba dává souhlas, aby libáňská dechová hudba natrvalo užívala 
ve svém názvu jméno jeho otce a užívala název „Dechová hudba Václava 
Kyziváta Libáň“. 
Začátkem srpna byla naše republika postižena katastrofickou povodní. 
Na likvidaci jejich následků odjela 19. srpna skupina deseti libáňských 
hasičů pod velením Stanislava Hakena do obce Křešice u Litoměřic. Pro 
tuto obec byla také uskutečněna sbírka prostředků humanitární pomoci 
včetně finančních prostředků v částce 85.000 Kč, které byly osobně pře-
dány starostce obce Ludmile Juříkové 24. srpna. Bezplatnou dopravu za-
jistil pan Milan Šíba. Kyzivátova dechová hudba uspořádala koncerty 
v Libáni a Mladé Boleslavi společně s tramgrassovou skupinou K. T. P. 
Celkový výtěžek 11.388 Kč (z toho v M. Boleslavi pouhých 2.638 Kč) 
a příspěvek členů libáňských zastupitelů ve výši 8.343 Kč byly předány 
12. září zástupci hudeb a města starostovi jedné z nejvíce postižených 
obcí Zálezlice Josefu Šulcovi. 
2007 – před 10 lety 
Uskutečnila se dlouho potřebná plynofikace základní školy nákladem 
4 mil. korun. 
2012 – před 5 lety 
V srpnu byla naměřena nejvyšší teplota v roce 34°C. 

z archivu Josefa Stránského 
 

SPORT 
 

     Na úvod bych rád pozdravil všechny čtenáře Libáňských novin. Léto 
skončilo, děti se vrátily do školních lavic. V posledním čísle novin jsem 
hodnotil uplynulou sezónu, nyní jsme již v čase, kdy se pomalu rozjíždí 
soutěžní ročník 2017/2018. Kádr se lehce obměnil, někdo odešel, jiní se 
vrátili. Cíl pro novou sezónu je jasný, zlepšit výsledky z minulého roční-

ku, zařadit do kádru mladé hrá-
če. Díky založení týmu dorostu 
se nám konečně po letech celkem 
slušně vydařila letní příprava. 
Společné tréninky mužů a doros-
tu měly a mají svou kvalitu, tre-
néři jsou spokojeni s účastí hráčů. 
Momentálně máme odehrány 
pouze dva soutěžní zápasy 
s bilancí jedné prohry a jedné 
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výhry, výkon týmu je ale příslibem do dalších zápasů. Celkem se nám 
daří zabudovávat do sestavy mladé hráče, kdy někteří z nich odehrají 
během víkendu zápas za muže i za dorost. Společný tým dorostu Libáně 
a Kopidlna již také zahájil nový soutěžní ročník, první dva zápasy jim 
výsledkově nevyšly, neproměňování gólových šancí jim sebralo šanci na 
bodový zisk. Ve třetím zápase si již ale vše vynahradili a výhra na hřišti 
Předměřic v poměru 9:0 je, jak všichni doufáme nabudí a výkon potvrdí 
v dalších zápasech. Mužstva žáků a přípravky zahájila sezónu o prvním 
zářijovém víkendu, o výsledcích vás budu informovat v dalším vydání 
Libáňských novin. Během letní přestávky jsme uspořádali ještě dva tur-
naje, a to turnaj mužů v malé kopané, kterého se koncem června zúčast-
nilo 21 týmů, a tradiční Memoriál Radka Kyziváta v turnaji přípravek. 
Tohoto turnaje se bohužel zú-
častnily pouze čtyři týmy, pozi-
tivem bylo, že i přes nízkou účast 
týmů se turnaj vydařil.  
     Další věcí, kterou bych rád 
zmínil, je výměna sítě – oplocení 
– na hřišti s umělým povrchem. 
Šlo již o třetí etapu, tentokrát 
jsme měnili síť o rozměrech 36 x 
6,5 m za jednou z branek. V této 
souvislosti musím poděkovat 
Radku Urbanovi za zapůjčení vozu s plošinou a Zdeňku Mazáčkovi za 
obsluhu plošiny, bez jejich pomoci bychom to nezvládli. Poslední infor-

mace bude o skříňce, 
která Vás informovala 
o dění v libáňském 
fotbalu a léta byla 
umístěna na restauraci 
U Koruny. Vzhledem 
k demolici tohoto ob-
jektu jsme skříňku byli 
nuceni odstranit a no-
vě ji najdete hned o cca 
5 m dále vedle skříňky 
libáňských hasičů. 

     Na závěr bych Vám čtenářům popřál ještě pár pěkných slunečných 
dnů a poděkoval Vám za přízeň. Zároveň bych tímto rád poděkoval 
Městu Libáň a Technickým službám města Libáň za spolupráci. 

 za TJ Sokol Libáň Jan Smetana  
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     Zdravíme přátele zelených stolů a sportu vůbec, naše příznivce a na 
vědomí dáváme, že začíná další ročník regionálních soutěží družstev 
stolního tenisu. 
     Máme přihlášená čtyři mužstva, dvě mužstva mužů, po jednom 
v dorostu a žácích. 
     Celý rozpis mužstev regionálního přeboru okresu si můžete prohléd-
nout níže. 

ROZPIS REGIONÁLNÍCH SOUTĚŽÍ DRUŽSTEV 2017–2018 
1. Účastníci soutěží (čísla pro losování): 

RP 1. třídy muži: 1. Ji Hořice B, 2. TJ Jičín C, 3. So Nemyčeves B, 4. TJ L. Bělohrad B, 
5. TJ Nová Paka C, 6. So Libáň A, 7. So Stará Paka C, 8. So Cho-
mutice A, 9. SD Miletín A, 10. So Radim A, 11. VOLNÝ LOS, 12. So 
Lány A 

RP 2. třídy muži: 1. TJ L. Bělohrad C, 2. So Chomutice B, 3. So Valdice B, 4. So Ro-
vensko A, 5. So Popovice A, 6. So Lány B, 7. Ji Hořice C, 8. TJ Jičín 
D, 9. So Nemyčeves C, 10. So Kopidlno A, 11. So Železnice B, 
12. So Úbislavice A 

RP 3. třídy muži: 1. TJ Butoves A, 2. TJ L. Bělohrad D, 3. SK Miletín B, 4. So Roven-
sko B, 5. So Železnice B, 6. So Úbislavice B, 7. TK Žlunice A, 8. So 
Chomutice C, 9. TTC Veliš, 10. So Nemyčeves D, 11. TJ Nová Paka 
D, 12. So Libáň B 

RP 4. třídy muži A.: 1. So Stará Paka D, 2. VOLNÝ LOS, 3. SK Miletín D, 4. So Radim 
B, 5. So Nová Paka E, 6. So Úbislavice C, 7. TJ Butoves B, 8. TJ 
Lázně Bělohrad E, 9. So Valdice C, 10. So Rovensko C, 11. So 
Roškopov, 12. VOLNÝ LOS 

RP 4. třídy muži B: 1. TK Žlunice B, 2. VOLNÝ LOS, 3. SK Miletín E, 4. So Nemy-
čeves E, 5. So Kopidlno B, 6. Pingo Chyjice, 7. Ji Hořice D, 8. SK 
Sobotka, 9. SK Miletín C, 10. ST Slatiny, 11. So Popovice B, 
12. VOLNÝ LOS 

RP dorost: 1. So Popovice, 2. So Valdice, 3. So Železnice, 4. TJ Butoves, 5. So 
Kopidlno, 6. TTC Veliš, 7. So Libáň, 8. TK Žlunice, 9. Orel Stude-
nec, 10. SK Miletín, 11. Ji Hořice, 12. So Stará Paka, 13. So Lány, 
14. So Chomutice, 15. So Nemyčeves, 16. TJ Jičín A, 17. TJ Jičín B 

RP žáci: 1. So Radim, 2. So Libáň, 3. TJ Nová Paka, 4. So Popovice, 5. So 
Chomutice, 6. So Nemyčeves, 7. TJ Butoves A, 8. TJ Butoves B, 
9. So Úbislavice, 10. TJ L. Bělohrad, 11. So Lány, 12. VOLNÝ LOS, 
13. So Rovensko, 14. So Kopidlno, 15. SK Miletín 

SPORTU ZDAR! 
Za oddíl stolního tenisu Vám všem přeji ještě hezké slunečné dny v roce 
2017. 

Vlastimil Horák 
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     "Zůstat ve formě až do konce svých dní – není to nereálné očekávání? 
V dnešní době už ne! Nedávné studie dokazují, že pravidelná a přiměře-
ná fyzická aktivita, správná životospráva a určité trénování intelektu 
udržují tělo i ducha ve velmi dobrém stavu. Stačí jen trochu času a vůle, 
a dosáhneme velmi uspokojivých výsledků." – Lydie Raisin z knihy Ve 
formě po šedesátce. 
     A cvičit lze začít v každém věku – chvályhodným důkazem je cvičení 
žen, které se v tělocvičně ZŠ koná již dva roky!   
     Hodinový blok zahrnuje základní uvolňovací, protahovací a posilova-
cí sestavy cviků. Pro balanční a polohovací cviky využíváme zdravotní 
míče – overbally a gymnastické velké míče. Zkusily jsme si i gumový 
pružný pás a činky. Tempo a provedení záleží na každé cvičence, na je-
jím zdravotním stavu, možnostech a chuti, protože každou sportovní ak-
tivitu má provázet příjemný pocit a radost. Proto přijměte 
pozvání do tělocvičny i pro tento školní rok! S hudebním 
doprovodem cvičíme každý čtvrtek od 9 hodin do 10 ho-

din ve vhodném oblečení a sportovní obuvi (boční vchod 
ze školní zahrady). První dvě hodiny na vyzkoušení jsou 
zdarma, za říjen až leden se platí 400 Kč. 
     Těším se na každou z Vás 

Alena Kocourková 
 

     V roce 1945 malá parta nadšenců založila v Libáni hokejový oddíl 
a ještě k tomu vybudovala hřiště. Tehdy nikdo nekalkuloval žádný zisk, 
byli to mladí fandové. O málo let později, když dospěli do mužnějšího 
věku, začalo se naostro. Sága libáňského ledního hokeje uvádí, že se 
20. října 1957 ustavil výbor a v něm poprvé zasedli pánové Pavlíček, Jí-
cha, Svoboda, Zámečník, Šebek, Beran, Zubatý, Hanuš, Bárta, Haken 
a Horák. Začala hlavní část přípravy na první hokejová utkání. Byla zima 
roku 1958 a hrálo se v Libáni, Rožďalovicích, Kopidlně, Jičíně, Nové Pa-
ce, Miletíně, v Lázních Bělohrad, Hořicích a v řadě dalších měst. Hokejo-
vé turnaje se konaly kromě roku 1966, kdy nešťastnou náhodou vyhořely 
kabiny a plánovaná hokejová soutěž se nedohrála. 
Soupiska hráčů: Grosman M., Zámečník, Martinec, Klapač, Pokorný J., 
Růžička, Mocek, Nezbeda J., Knížek Jar., Javůrek Jar., Maštálka… 
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Rekreační hokej Plastimatu v letech 1973–1985 
     V roce 1973 se za podpory ZV ROH hrál rekreačně vedle fotbalu i ho-
kej v Plastimatu. Začalo se hrát na zimáku v Nymburce, někdy v Mladé 
Boleslavi a později v Lomnici nad Popelkou. V každé sezóně bylo sehrá-
no 8-10 zápasů s týmy z Rožďalovic, Mladé Boleslavi, Dolního Bousova, 
Jičína, později i Nové Paky a Lomnice. Bohužel z těchto utkání nejsou 
žádné záznamy a ani fotografie. Hokej se hrál ve výzbroji a dresech, kte-
ré byly zachráněny při požáru kabin a uloženy v sokolovně. Mužstvo 
začínalo hrát pouze se stávajícími zaměstnanci: Andrenko, Antoš M., 
Čáp, Bartoš, Drobeček, Drozen, Klár, Křivánek Vl., Misík, Mikule, Plesar, 
Smetana, Soukal, Vondráček O., Vondráček M., Vraštil, Zmátlík – roz-
hodčí Jůza J. Postupně se v mužstvu vystřídali Horák Vl., Matoušek, 
Dytrt, Chotěbor, Kico J., Červoňák, Knížek M., Maštálka M. Možná byla 
některá jména zapomenuta, za což se patří omluvit. 

Novodobá historie libáňského ledního hokeje 
     Začíná rokem 1994. Důležitým mezníkem se stal leden roku 2001, kdy 
byl založen HC Libáň. Tým tvoří Smetana, Najman, Švorc, Hrdý, Přibyl, 
Janeba, Krchov, Hoření, Jirků, Valenta, Javůrek, Preis, Vlk T., Vlk D., 
Hurcik a další. 
     Po třetí řadě v účasti Play-OFF 2015–2016 jsme obsadili 2. místo, 
v sezóně 2016–2017 4. místo.  
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     Náš nejlepší hráč má střeleno 31 gólů + 29 asistencí – 60 kanadských 
bodů. Obránce 11 gólů + 15 asistencí – 26 kanadských bodů. Na sezónu 
2017–2018 se hráči už těší. 
     HC touto cestou děkuje Městu Libáň a sponzorům za výraznou pod-
poru. Teď už nám zbývá jen tvrdá práce a dovést libáňský HC k nějaké 
medaili. 
     Děkujeme všem vedoucím mužstev a trenérům i všem hráčům, kteří 
se za šedesát let historie HC Libáň v klubu vystřídali. Zároveň vás zve-
me na výstavu k 60. výročí hokeje v Libáni do Jabasu ve dnech 28. září 
2017–1. října 2017 vždy od 13 do 17 hodin. 

Antonín Hurcik a Václav Soukal 
 

¨ 

  Dne 30. září 2017 uplyne 10 let,   
kdy nás navždy opustil pan 

               Vladimír Koťátko. 
       Vzpomínají manželka Lenka, 
              dcery Léňa a Vlaďka 

 
 

 

 
 

Inzerce 
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